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THE RM1.09 billion poured 
into welfare initiatives over 
the past seven years shows 

the state government’s unwavering 
commitment to the people of Pen-
ang, says  Chief Minister Chow Kon 
Yeow.

As he provided a complete break-
down of the budget for the initiatives, 
Chow (PH – Padang Kota) understood 
the hopes, dreams, and struggles of 
the community, especially after weath-
ering through the Covid-19 pandemic.

During his winding-up speech at the 
State Legislative Assembly sitting on 
May 22, Chow emphasised 
that in 2019, the state’s con-
solidated revenue account 
(Akaun Hasil Disatukan) stood 
strong at RM1.15 billion.

“But as the years passed, 
and as needs grew, this bal-
ance steadily declined.

“By December 2024, it 
had dropped to RM155.94 
million, and as of May 
2025, it stands at RM235.55 million, 
a clear sign of how deeply we have 
dipped into our reserves to uphold the 
people’s welfare.

“It is not just about spending; it is 
about spending with purpose.

“We saw the highest welfare alloca-
tions in 2023, where RM554.20 mil-
lion went to fixed grants and aid, an 
increase of over 43% compared to the 
previous year.

“Programmes like i-Sejahtera, support 
for religious schools, Chinese and Tamil 
schools, and financial backing to state 
agencies and subsidiaries were all part 

of this initiative to uplift and em-
power our communities.

“But this noble path comes with its 
challenges.

“From 2020 to 2024, the state-op-
erated under a deficit not because we 
were reckless, but because we made 
the conscious choice to prioritise peo-

ple over profit.
“In 2023 alone, we spent RM951.75 

million against revenue of RM592.96 
million.

“That is a deficit of RM358.79 mil-
lion, the highest to date,” Chow said 
in his speech.

He also understood the difficult but 
necessary questions concerning this 
issue.

“Is this level of spending sustainable? 
Can we continue at this rate without grow-
ing our revenue?

“We must face reality. Our revenue has 
not grown in tandem with our increasing 
obligations.

“While we remain committed to pro-

tecting the most vulnerable, we now 
need to review and refocus our welfare 
programmes to ensure that aid continues 
to reach those who need it most, without 
compromising the state’s financial stabil-
ity,” he added.

With the continuous call for the fed-
eral government to fulfill the long-stand-
ing request of returning 20% of taxes 
collected from Penang, Chow said this 
financial strain would be considerably 
eased.

“An additional RM1 to RM2 billion an-
nually could transform our ability to gov-
ern sustainably.

* Turn to p2

WELFARE A PRIORITY

If that means drawing 
down our savings to 
keep families afloat, 

then I have no regrets.  
– CHOW

Chow showing the list of initiatives and budget spent on welfare from 2018 to 2025.
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“Let me be clear that ev-
ery cent spent on welfare was 
spent with care, compassion, 
and the belief that no one in 
Penang should be left behind.

“And if that means draw-
ing down our savings to keep 
families afloat, then I have no 
regrets.

“But moving forward, we 
must be strategic. We must be 
targeted,” he said.

Giving much emphasis on 
this issue, Chow concluded by 
stating that it was important 
that realistic measures be tak-
en to ensure that Penang’s fu-
ture remains just as secure as 
its present. 

Separately, Chow said the 
Penang government has re-
corded a financial surplus 
of RM65,273,903.20 as of 
March 31.

“As of April 30, the Consoli-
dated Fund of the state govern-
ment amounted to RM1.535 
billion, comprising RM199.22 
million in the Consolidated Rev-
enue Account and RM1.33578 
billion in the Consolidated Trust 
Account,” he said.

He further noted that the 
state’s unaudited financial 
statement for 2024 reflected a 
Consolidated Fund position of 
RM1.38474 billion, compared 
to RM1.46604 billion in 2023.

“This includes RM155.94 
million in the Consolidat-
ed Revenue Account and 
RM1.22880 billion in the 
Consolidated Trust Account.

“The Consolidated Revenue 
Account saw a decrease of 
RM174.09 million compared 
to 2023, while the Consolidat-
ed Trust Account increased by 
RM92.79 million,” Chow said 
in response to an oral question 

from Goh Choon Aik (PH–Bukit 
Tambun). 

Chow also revealed that the 
Penang government ended the 
2024 financial year with a cur-
rent deficit of RM174.09 mil-
lion, significantly lower than 
the RM358.80 million deficit 
recorded in 2023.

“This deficit was due to 
total revenue amounting to 
RM810.46 million, compared 
to operating expenditure of 
RM719.55 million and a trans-
fer of RM265 million to the De-
velopment Fund.

“In addition, the state govern-
ment received an RM100 million 
advance from the federal govern-
ment to support cash flow, which 
contributed to the increase in the 
Consolidated Trust Account,” he 
added.

When asked by Gooi Hsiao Le-
ong (PH–Bukit Tengah) whether 
the RM100 million was sufficient 

to address cash flow issues, 
Chow affirmed that it was.

He also addressed the mis-
conception that Penang is a 
wealthy state due to its high in-
vestment records.

“Several parties, including the 
federal government, assume we 
are rich. While we continue to 
attract investors, the taxes go 
to the federal government. The 
state only generates revenue 
through land sales and spillover 
effects from local economic ac-
tivities,” Chow said.

With his second and final term 
set to conclude in 2028, Chow 
has pledged to leave Penang in a 
strong financial position, includ-
ing RM1 billion in reserves.

“I hope to hand over the 
reins to my successor with the 
state in a strong financial posi-
tion — battle-ready with RM1 
billion in reserves,” Chow told 
the assembly.

THE Penang government  un-
derscored its commitment to 
developing micro, small, and 
medium enterprises (MSMEs) 
by launching the 2024 Penang 
Entrepreneur Empowerment 
Symposium at the Setia SPICE 
Convention Centre.

In his winding-up speech at 
the State Legislative Assem-
bly sitting, state Trade, Entre-
preneurial Development and 
Rural Development Commit-
tee chairman Datuk Rashidi 
Zinol (BN-Sungai Acheh) (pix) 
described the symposium as 

a strategic 
p l a t f o r 
m to unite 
all stake-
holders in 
advancing 
Penang’s 
entrepre -
n e u r i a l 
landscape.

“ T h i s 
event was 

not just a symposium—it is a 
catalyst for change, collabo-
ration, and capacity build-
ing,” he said.

He emphasised that entre-
preneurship is a vital engine 
of the national economy, con-
tributing significantly to job cre-
ation and economic resilience.

“Whether in the rural inte-
rior or in bustling cities, entre-
preneurs are nation-builders. 
The state government stands 
firm in its resolve to guide 
them with clear direction, tar-
geted programmes and strate-
gic support.”

Themed “Empowering 
MSMEs: Transforming En-
trepreneurs of Penang,” the 
symposium aimed to promote 
knowledge-sharing, foster 
business innovation, and drive 
sustainable growth, particular-
ly among rural and community-
based entrepreneurs. 

The event was organised by 
the Penang State Entrepreneur 
Development and Rural Devel-
opment Division, in collabora-
tion with federal agencies and 
industry stakeholders.

Rashidi also praised the 
division’s proactive role in 
strengthening the MSME eco-
system through outreach and 
empowerment programmes.

Money spent on welfare done with care

MSMEs the 
way forward 
for state's 
economy 

PENANG’s halal industry 
continues to record ex-
ceptional growth, solidi-

fying its position as a major 
player on the global stage.

Deputy Chief Minister I Prof 
Datuk Dr Mohamad Abdul Ha-
mid said the state’s achieve-
ments in halal certification 
and related industry develop-
ment are now bearing fruit — 
both in terms of international 
recognition and economic im-
pact.

“One of the key indicators of 
this progress is the significant 
increase in companies certi-
fied under the Malaysian Halal 
Certification scheme (SPHM).

“In 2019, Penang record-
ed 1,275 SPHM holders. By 
2024, that number had risen 
to 1,935. This growth in cer-
tification has had a profound 
impact on exports.

“According to the Depart-
ment of Statistics Malaysia 
(DOSM), Penang’s halal prod-
uct exports in 2024 surged to 
RM20.5 billion, compared to 
RM11.5 billion in 2023.

“These figures affirm the 
critical role SPHM certifica-
tion plays in making Malaysian 
halal products more competi-

tive in international markets 
such as Dubai and the Middle 
East,” Mohamad (PH-Batu 
Maung) said in his winding-up 
speech at the recent State As-
sembly sitting.

According to Mohamad 
(pix), the robust and well-es-
tablished halal ecosystem in 
Penang has also attracted sig-
nificant domestic and interna-
tional investment, particularly 
in the food and beverage, cos-
metics, pharmaceuticals and 
industrial chemicals sectors.

“Last November, the pro-
cessing time for SPHM certi-
fication was reduced from 90 
days to just 30 working days, 

further accelerating 
the integration of com-
panies into the certi-
fied halal ecosystem.

“This efficiency not 
only enhances investor 
confidence but also ex-
pands opportunities 
for local and global 
firms to participate i n 
Penang’s rapidly growing halal 
sector.

“With strong infrastructure, 
government support and the 
emergence of internationally 
competitive companies, Pen-
ang is well on its way to be-
coming a leading halal hub in 
Southeast Asia,” he said.

Mohamad also provided an 
update about the ongoing de-
velopment of the International 
Islamic College of Technology 
(KITAB) in Bandar Cassia, Ba-
tu Kawan.

“Built on a 17.3-acre waqf 
(endowment) land, the project 
began its early earthworks 
this year with an allocation of 
RM5.7 million.

“Completion of this initial 
phase is expected in the sec-
ond quarter of 2026, with 
construction of the Masjid 
Bandaraya Bandar Cassia 

to follow in the third 
quarter of the same 
year.

“This development 
not only strengthens 
the region’s educa-
tional infrastructure 

but also showcases 
the power of waqf 

a s a sustainable and 
competitive instrument for 
community advancement, es-
pecially as Penang heads to-
ward 2030,” he added.

Mohamad added the state 
government, through the Pen-
ang Islamic Religious Coun-
cil (MAINPP), has made 
significant contributions to 
the digital education eco-
system.

“On April 11, a total of 
8,740 tablets were distrib-
uted to 263 primary and 
secondary schools across 
the state.

“This RM6.5 million ini-
tiative aims to provide digi-
tal textbooks to students from 
B40 families, including those 
categorised as asnaf (those 
eligible to receive zakat or 
tithe), poor and fisabilillah 
(those working for Islam or 
general good),” he said.

Flourishing halal industry

* From  p1
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WITH 6.5% of the 
global semiconduc-
tor industry, Penang 

continues to strengthen its 
position as the Silicon Valley 
of the East.

In addition, the state account-
ed for RM71.9 billion out of 
RM329.4 billion, or more than 
20%, in Malaysia’s approved in-
vestments last year. 

Deputy Chief Minister II Jag-
deep Singh Deo (PH-Datok Kera-
mat) said this success is driven 
by the state’s strong industrial 
ecosystem, modern infrastruc-
ture, and effective collabora-
tion between the government, 
private sector and educational 
institutions.

“We are committed to en-
hancing our competitiveness by 
continuing investments in tech-
nical training, STEM education, 
and strategic partnerships with 
multinationals (MNCs).

“As of 2024, the Northern 
Corridor Economic Region (NC-
ER) recorded RM42.76 billion 
in realised investments and cre-
ated nearly 9,000 jobs. 

“In early 2025, another 
RM13.3 billion in investments 
and over 3,000 new jobs were 
created, supporting our long-
term target of training 60,000 
engineers by 2030,” Jagdeep 
(pix) said in his winding-up-
speech at the State Legislative 
Assembly sitting recently.

In other developments, he 
also stressed that the state 
was actively broadening access 
to STEM (Science, Technology, 

Engineering and Mathe-
matics) and TVET (Tech-
nical and Vocational 
Education and Training), 
especially for rural and 
B40 communities. 

“To date, over 
46,000 rural and 
B40 TVET gradu-
ates have achieved a 
90% employability rate for 
three consecutive years.

“Initiatives like Penang Young 
Innovators (PYI), outreach pro-
grammes, mobile labs, and 
school visits, including to Tech 
Dome, which has welcomed 
over one million visitors, ensure 

that no student is left 
behind.

“Our Penang STEM 
Talent Blueprint aims 
to transform educa-
tion, invest holistically 
in STEM, create value 

in manufacturing, 
and empower the in-

dustrial ecosystem,” 
he added.

Jagdeep also stated that the 
state works closely with indus-
tries to align TVET with market 
needs. 

“Penang’s TVET centres are 
equipped with modern facilities, 
simulator labs, high-tech equip-

ment and free internet access.
“We are also collaborating 

with institutions like PSDC (Pen-
ang Skills Development Centre) 
to modernise training curricu-
lum, supported by national agen-
cies like MITI and the Education 
Ministry. Over 4,500 TVET pro-
grammes have benefitted more 
than 500,000 students so far.

“Grants and incentives from 
InvestPenang and PSDC help 
institutions offer training that 
matches industry standards. 
Our ‘Train & Place’ and Penang 
Internship Subsidy Programmes 
further bridge education and 
employment,” he added.

THE  Silicon Island Development 
Sdn Bhd (SIDSB), the developer 
appointed by the state govern-
ment for the Silicon Island proj-
ect, has conducted additional 
analysis on seawater quality 
following pollution complaints at 
Pantai Esen.

State Housing and Environ-
ment Committee chairman 
Datuk Seri Sundarajoo Somu 
(PH-Perai) said this during his 
winding-up speech at the State 
Legislative Assembly sitting re-
cently.

According to Sundarajoo (pix), 
the nitrate level in the area was 
found to be very high, and it is 
believed to have been caused by 
upstream pollution,particularly 
from the discharge of domestic 
sewage and inadequately treat-

ed wastewater.
“The state government, 

through the state Department 
of Irrigation and Drainage (DID), 
will implement the ‘Green River 
Programme’ aimed at restor-
ing river water quality from the 
upstream areas to a healthier 
condition.

“In addition, the state gov-
ernment, through SIDSB, has 
appointed an environmental 
consultant to conduct a compre-
hensive study and recommend 
appropriate short- and long-term 
mitigation measures.

“Other proactive steps include 
carrying out manual cleaning 
work in affected coastal areas, 
as well as organising engage-
ment sessions with residents 
and responsible stakeholders.

“The implementation of these 
actions is being closely moni-
tored by Penang Infrastructure 
Corporation Sdn Bhd (a special 
purpose vehicle company of the 
state government), serving as 
the executing agency and prima-
ry overseer of the related project.

On another note, Sundarajoo 

suggested the Penang Hindu En-
dowment Board (PHEB) should 
be given a bigger role in solving 
land ownership problems involv-
ing heritage temples.

“I would also like to take this 
opportunity to emphasise that 
there is absolutely no need for 
any party to label or deem any 
house of worship as ‘haram’ (il-
legal).

“Houses of worship, which 
are a heritage regardless of reli-
gion, are symbols of history and 
the legacy of communities that 
have collectively built this coun-
try since before independence. 
They deserve respect, not dis-
pute.

“Since being entrusted as 
part of the state government 
administration, I have tried to 

resolve the issue of land owner-
ship for at least seven heritage 
temples around Penang. This 
was done through cooperation 
with temple groups, private 
landowners and the Non-Islamic 
Houses of Worship Committee 
(RIBI) led by Sungai Pinang as-
semblyman Lim Siew Khim.

 “Some of the successes in-
clude a private company grant-
ing land ownership to a temple 
in Jelutong, the purchase of land 
for a temple in Penanti Estate 
and arranging leasehold land for 
a temple in Tasek Gelugor.

“I agree with the views of the 
YB Bukit Tengah (Gooi Hsiao 
Leung) and YB Batu Uban (A. 
Kumaresan), we should look at 
these matters objectively and 
not emotionally,” he added.

Steps taken to address Pantai Esen pollution

Strengthening Penang’s future 

Ruling and Opposition members coming together for a group photo after the State Legislative Assembly sitting was adjourned sine die.
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THE Cap Feri rice, 
launched by the Penang 
government last Decem-

ber, has received overwhelm-
ing response from the public.

This was evident at the re-
cent Agro Madani sales carnival 
where stocks of Cap Feri fre-
quently sold  out within just two 
hours.

State Agrotechnology, Food 
Security and Cooperative De-
velopment Committee chair-
man Fahmi Zainol  (pix) said 
that as of March 20, a total of 
16,000 bags of rice, weighing 
80 metric tonnes, had been 
sold. The sales have generated 
RM272,000 in revenue.

Responding to a question 
from Izhar Shah Arif Shah (PN–
Seberang Jaya) on the effective-
ness of the programme during 
the Penang State Legislative As-
sembly sitting on May 20, Fahmi 
(PH–Pantai Jerejak) said the Cap 
Feri rice is distributed through 
Agro MADANI Sales events or-
ganised by the Federal Agricul-
tural Marketing Authority (Fama), 
the Farmers’ Organisation Au-
thority (LPP) and the Malaysian 
Fisheries Development Authority 
(LKIM).

Sold at between RM15 and  
RM17 per 5kg pack, Cap Feri 
rice is currently among the most 
affordable brands in the market. 

It is specifically targeted at the 
B40 group and has benefited an 
estimated 48,000 individuals in 
its first three months.

“The rice has become a star 
product at these events, with 
each location typically allocated 
at least 500 packs — all of 
which are usually snapped up 

within two hours,” Fahmi (pix) 
said, speaking on behalf of Chief 
Minister Chow Kon Yeow.

In his winding-up speech the 
following day, Fahmi highlighted 
a sharp rise in tuna landings in 
Penang.

“In 2023, tuna landings to-
talled 177,000 kg with an es-
timated value of RM3.19 mil-
lion. This figure has more than 
doubled in 2024, with 431,000 
kg landed, worth approximately 
RM7.76 million.

“This impressive growth re-
flects the state’s strong poten-
tial to become a central hub for 
tuna landing and processing, not 
just for the domestic market but 
also internationally,” he said.

Fahmi added  the Penang gov-
ernment is committed to long-
term strategies to boost this 
industry by enhancing facilities, 
infrastructure, logistics and sup-
port services.

“The state government is 
evaluating several sites to estab-
lish a new tuna landing port. We 
view the industry as a key driver 

of economic and social 
development, creat-
ing new job opportuni-
ties and encouraging 
downstream indus-
tries such as high-tech 
tuna processing cen-
tres.”

In response to 
concerns raised by l o -
cal farmers about fraud and 
exploitation involving Penang du-
rians, Fahmi said the state gov-
ernment has forged a strategic 
partnership with Mimos Berhad 
to develop a smart “Track and 
Trace” technology platform.

“This initiative will provide 
end-to-end monitoring of locally 

grown durians to en-
hance transparency and 
trust in the product.

“This digital solution 
is expected to improve 
operational efficiency, 
ensure regulatory com-

pliance and protect 
the integrity of Pen-

ang’s durian industry,” 
he added.

Fahmi emphasised that this 
move is part of broader efforts 
by the state government to 
strengthen the durian industry 
and safeguard the interests of 
local growers.

Fahmi also shared updates 
on the state’s APEX Project, an 

ambitious initiative targeting lo-
cal farmers.

“The initiative involves 
the creation of a pilot farm 
equipped with a controlled en-
vironment system.

“This includes greenhous-
es, automated ventilation 
and screening systems, plant 
growth drivers, cartridge sys-
tems, centralised control sys-
tems, seedling propagation 
infrastructure, and a dedicated 
research laboratory.

 “This project also aims to 
nurture young talent in the ag-
ricultural sector and support in-
novation in sustainable farming 
practices,” he said.

LATEST data on Penang’s 
tourism sector shows posi-
tive progress in the post-Co-
vid-19 period.

According to state Tourism 
and Creative Economy Com-
mittee chairman Wong Hon 
Wai, the sector has not only 
recovered but has even sur-
passed the levels achieved 
before the pandemic.

“Based on statistical data 
obtained from Tourism Malay-
sia, the number of tourists 
staying in hotels across the 
state in 2024 recorded an im-

pressive figure of 8,237,072 
people.

“This number represents 
a 28.9% increase compared 
to the record in 2019, which 
was 6,389,996 tourists,” 
Wong (pix) said during his 
winding-up speech in the re-
cent State Legislative Assem-
bly Sitting.

Meanwhile, the state’s 
iconic tourist landmark, Pen-
ang Hill, also recorded an 
excellent per formance in the 
first quarter of 2025.

“A total of 426,308 visi-

tors were recorded, surpass-
ing the number of visitors 
in the first quarter of 2019, 
which was 421,027.

“This marks an increase of 
5,281 people, or 1.3%.

“This growth clearly proves 
Penang’s appeal as an inter-
national tourist destination, 
thanks to the strong collabo-
ration between the state gov-
ernment, tourism agencies 
and industry players who re-
main committed to elevating 
this sector,” said Wong (PH-
Paya Terubong).

Penang also achieved a 
major milestone in the busi-
ness events tourism sector in 
2024, generating an Estimat-
ed Economic Impact (EEI) of 
RM1.29 billion from hosting 
over 2,000 events with more 
than 300,000 delegates in 
attendance.

Wong said this remarkable 
feat was achieved thanks to 
the efforts by the state and 
the Penang Convention and 
Exhibition Bureau (PCEB).

Wong also added that the 
state was in the process of 

bidding for 27 other interna-
tional events to be held in 
Penang in the future. 

State’s tourism outlook shines 

State Speaker Datuk Seri Law Choo Kiang (seated, left) making a toast to Ong Ah Teong (PH–Batu
Lancang, seated, fourth from left) during a recess. Earlier, Law had instructed Ong to apologise to 
party comrade Lim Siew Khim (PH–Sungai Pinang, seated, third from left) over a premature online 
posting of a Q&A answer.

Cap Feri rice in high demand
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WITH different areas 
facing different prob-
lems, it is not possi-

ble to implement welfare poli-
cies in a uniform manner, says 
state Social Development, 
Welfare, and Non-Islamic Reli-
gious Affairs Committee chair-
man Lim Siew Khim.

As such, Lim (PH-Sungai 
Pinang) said the “Jelajah 
Manfaat Rakyat” programme 
was launched last year to fur-
ther strengthen the state’s 
welfare agenda in line with 
her portfolio.

According to Lim, the pro-
gramme involves community 
outreach efforts to assist the 
hardcore poor, individuals liv-
ing in extremely challenging 
conditions, and those who 
have been left out of existing 
aid systems.

“The main objective of this 
outreach is to assess the real 
needs of communities at the 
grassroots level and to ensure 
that the state government’s 
policies are truly inclusive and 
responsive.

“Through this tour, I ob-
served that each constituency 
faces unique challenges and 

has different support 
needs.

“Some areas re-
quire special focus 
on issues affecting 
senior citizens and 
persons with dis-
abilities, while oth-
ers are dealing 
with income loss, 
inadequate housing and 
challenges related to health-
care and children's education.

“So, I believe that the wel-
fare policies cannot be imple-
mented in a uniform manner. 
They must be localised and 
tailored to the specific socio-
economic context of each ar-
ea,” Lim said during her wind-
ing-up speech at the State 
Legislative Assembly sitting 
recently.

Lim (pix) added that the 
“Jelajah Manfaat Rakyat” 
programme is more than just 

a visit; it serves as a 
platform for in-depth 
discussions with lo-
cal leaders, including 
state assemblymen 
and grassroots or-
ganisations such as 
the Village Commu-

nity Management 
Council (MPKK), the 

Women and Fam-
ily Development Committee 
(JPWK) and the Penang Youth 
Committee (JBPP).

“The most effective way to 
ensure every state welfare ini-
tiative truly benefits those in 
need is by going to the grass-
roots, engaging directly with 
the people.

“Most importantly, this tour 
series goes beyond political 
interest; it includes even the 
constituencies of the opposi-
tion, because our guiding prin-
ciple is clear, that is no citizen 

should ever be marginalised’.
“In early May, my team to-

gether with the state Social 
Welfare Department (JKM) 
and Pinang Tunggal state as-
semblyman Bukhori Ghazali 
brought this programme to the 
Pinang Tunggal constituency.

“We visited a total of sev-
en households, where we 
identified several pressing is-
sues requiring follow-up, and 
among them, applications for 
home repair assistance, flood 
mitigation efforts, and access 
to necessary medical treat-
ment,” she said.

Lim also reaffirmed that the 
visit demonstrates the state’s 
welfare agenda is inclusive 
and transcends political 
boundaries, reflecting the prin-
ciple that no Penangite should 
be left behind in development 
and social support.

Meanwhile, Lim also shared 

that the homeless transit cen-
tre follows strict guidelines, 
accepting contributions only in 
kind, such as dry goods and 
clothing, for the benefit of its 
residents.

“The homeless transit cen-
tre has never accepted dona-
tions in the form of cash. Ac-
cording to existing guidelines, 
the centre is not required to 
provide food to residents.

“However, through close 
collaboration with 546 stra-
tegic partners, including non-
governmental organisations 
(NGOs), individuals and Mu-
tiara Foodbank, we have suc-
cessfully ensured a steady 
supply of food for residents at 
the centre," she said. 

Boost for inclusive 
welfare outreach
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நலத் திட்டங்்களை சசயல்படுத்துவேதற்கா்க 
ரிம1 பில்லியனுக்கும் அதி்கமா்க 
நிதியுதவி வேழங்கியுளைது. இநத 
நிதி, i-Sejahtera திட்டம் உளளிட்ட 
பல்்வேறு சமூ்க நலத்திட்டங்்களுக்குப் 
பயனபடுத்தப்படடுளைது.

மாநில முதலளமசசர் ்மதகு சாவ் 
ச்கான இ்யாவ், இநத நிதி உதவி்கள, 
சமூ்க நலன திட்டங்்களை  முனனிறுத்தும் 
மாநில அரசின உறுதிபாடடிளனப் 
பிரதிபலிக்கின்றது எனறு சதரிவித்துளைார்.

“இநத சமூ்க நல திட்டங்்களில் 
i-Sejahtera திட்டம் சசயல்படுத்த 
கூடுதலான நிதி ஒதுக்கீடு 
வேழங்்கப்படடுளைது. இத்திட்டத்தின கீழ் 
தனித்து வோழும்  தாயமார்்கள, மூத்த 
குடிமக்்கள, மாறறுத்தி்றனாளி்கள (OKU), 
தங்்க குழநளத, குடும்ப மாது, ஈமசச்டங்கு 
நிதியுதவி ஆகிய பிரிவு்களின கீழ் சுமார் 
ரிம370.45 மில்லியன சசலவி்டப்படடுளைது.

அ்த்வேளையில்,  இரண்்டாவேது 
நிளலயில் பினாங்கு ்்காவிட-19க்கு 
எதிரான ்பாராட்டத்திறகு சபாது 

ஜார்ச்டவுன் – பினாங்கு முதலீடு்களை 
ஈர்ப்பது மடடுமல்லாமல், புத்தாக்்கம் மறறும் 
மனித மூலதனத்ளத அடிப்பள்டயா்கக் 
ச்காண்்ட ஒரு நிளலயான 
நீண்்ட்கால சுறறுசசூழல் அளமப்ளப 
உருவோக்குவேளதயும் ்நாக்்கமா்கக் 
ச்காண்்ட அணுகுமுள்றளய ள்கயாண்டு 
வேருகி்றது.

15வேது பினாங்கு மாநில சட்டமன்றத்தின 
மூன்றாம் தவேளையில் முதல் கூட்டத்தில், 
ச்காம்தார் மாநில சட்டமன்ற உறுப்பினர், 
்த லாய செங்கின வோயசமாழி ் ்களவிக்கு 
இரண்்டாம் துளை முதலளமசசர் ஜக்தீப் 
சிங் டி்யா இவ்வோறு பதிலளித்தார்.

”Intel, AMD, Lam Research மறறும் 
Bosch ்பான்ற சபறுநிறுவேனங்்களின 
சதா்டர்சசியான முதலீடு்கள ்வேளல 
வோயப்பு்களுக்குப் பங்்களிப்பது 
மடடுமல்லாமல், சதாழில்நுடப பரிமாற்ற 
சசயல்முள்றளயயும் உளளூர் தி்றளனயும் 
்மம்படுத்துவேளதயும் துரிதப்படுத்துகி்றது.”

“உதாரைமா்க, அண்ளமயில் 

மக்்களுக்கு வேழங்கிய நிதியுதவி திட்டம் 
இ்டம்சபறுகி்றது. இத்திட்டத்திறகு 
சமாத்தம் ரிம174.52 மில்லியன 
சசலவி்டப்படடுளைது.

அதுமடடுமினறி, இநதக் ்கால்கட்டத்தில் 
அறிமு்கப்படுத்தப்பட்ட ்பாக்குவேரத்து 
சதா்டர்பான ஊக்்கத்சதாள்க்கள மறறும் 
உதவித்சதாள்க்களும் இ்டம்சபறுகின்றன. 
அவேறறில் வோ்டள்க ்கார்  ஓடடுநர்்கள மறறும் 
பளளி ்பருநது ந்டத்துநர்்களுக்்கான 
ஊக்்கத்சதாள்க(ரிம11.06 மில்லியன), BEST 
பாயான சலப்பாஸ் இலவேச சதாழில்துள்ற 
மண்்டலம் (ரிம4.35 மில்லியன), 
BESTச்காம்தார் (ரிம5.91 மில்லியன), 
முத்தியாரா பாஸ் (ரிம21.5 மில்லியன), CAT 
இலவேச ்பருநது (ரிம49.16 மில்லியன) 
மறறும் ரிம1.03 மில்லியன பயைப் ப்டகு 
நுளழவுக் ்கட்டைங்்களுக்்கான உதவித் 
சதாள்க்கள ஆகியளவே அ்டங்கும்.

்மலும், ்தசிய வேள்க சீனப் பளளி்கள 
(SJKC), ்தசிய வேள்க இள்டநிளலப் 
பளளி்கள (SMJK),  தனியார் சீன 
இள்டநிளலப் பளளி்கள மறறும் மிஷனரி 
பளளி்களுக்கு மாநில அரசு சமாத்தம் 
ரிம69.09 மில்லியன நிதி ஒதுக்கீடள்ட 

வேழங்கியது," எனறு அவேர்  15வேது பினாங்கு 
மாநில சட்டமன்றத்தின மூன்றாவேது 
தவேளையின முதல் கூட்டத்தில் 
நள்டசபற்ற முதலளமசசர் சதாகுப்புளர 
அமர்வில் கூறினார்.

நிதி, சபாருைாதார ்மம்பாடு & நிலம் 
மறறும் த்கவேல் சதா்டர்பு ஆடசிக்குழு 
உறுப்பினருமான ச்கான இ்யாவ், 
பினாங்கு 80% அதி்கபடச பராமரிப்பு 
நிதி (TPM80PP) சமாத்தம் ரிம68.95 
மில்லியன, பு்றந்கர் ்மம்பாடடுத் 

திட்டங்்கள (1,569 திட்டங்்கள 
-ரிம50.98 மில்லியன) மறறும் அரசு 
சாரா நிறுவேனங்்கள (NGOக்்கள) மறறும் 
பி்ற சங்்கங்்களுக்்கான பங்்களிப்பு்கள 
சமாத்தம் ரிம47.05 மில்லியன ஆகியளவே 
பி்ற சசலவினங்்களில் அ்டங்கும், என்றார்.

“மாநில அரசின கீழ் சமத்துவே 
சபாருைாதார நிதியுதவி (AES) ரிம27.78 
மில்லியன சசலவு, முஸ்லிம் அல்லாத 
வேழிபாடடுத் தலங்்களுக்்கான (RIBI) 
சமாத்தம் ரிம26.25 மில்லியன ஒதுக்கீடு, 
பினாங்கு மாநில மாைவேர் ்க்டனுதவி 
திட்டம் (ரிம24.06 மில்லியன) அத்து்டன மத 
ஆசிரியர்்களுக்்கான ஒதுக்கீடு்கள, KAFA 
ஆசிரியர் ஊக்்கத்சதாள்க மறறும் சிறிய 
பளளி பராமரிப்பு (ரிம19.54 மில்லியன) 
ஆகியவேறள்ற உளை்டக்கியதாகும்.

“இநத சசலவில் பினாங்கு மாநில 
சிறிய உதவித்சதாள்க (ரிம18.63 
மில்லியன), உயர்்கல்வி மாைவேர்்களுக்்கான 
பதிவு சசயவேதற்கான நிதியுதவி (iBITA 
-ரிம17.76 மில்லியன), மீனவேர்்களுக்்கான 
உதவி (ரிம7.24 மில்லியன), சி்றநத 
்தர்சசிப் சபற்ற மாைவேர்்களுக்்கான 
ஊக்்கத்சதாள்க (ரிம1.31 மில்லியன) 
மறறும் ரிக் ஷா ஓடடுநர்்களுக்்கான 
நிதியுதவி (ரிம1.20 மில்லியன) ஆகியளவே 
அ்டங்கும்," எனறு அவேர் விைக்்கமளித்தார்.

Intel நிறுவேனம் குள்றக்்க்டத்தி 
சதாழில்நுடபத்ளத ்மம்படுத்தும் 

முயறசியில் உறபத்தி & ஆராயசசி மறறும் 
்மம்பாடடு (ஆர் & டி) வேசதி்களை 
உருவோக்குவேதில் முதலீடு சசயதுளைது.

“கூடுதலா்க, ்தசிய குள்றக்்க்டத்தி 
ச்காளள்கயின இலக்கு்களுக்கு ஏறப, 
2030 ஆம் ஆண்டுக்குள 60,000 
சபாறியியலாைர்்களுக்குப் பயிறசி 
அளிப்பளத இலக்்கா்கக் ச்காண்்ட பினாங்கு 
STEM தி்றன வியூ்கத் திட்டத்ளதயும் 
இநநிறுவேனம் சசயல்படுத்தி வேருகி்றது,” 
எனறு அவேர் ்மலும் விைக்்கமளித்தார்.

இதறகிள்டயில், பினாங்கு தி்றன 
்மம்பாடடு ளமயம் (PSDC), பினாங்கு 
STEM, பாலிச்டக்னிக் ்கல்லூரி்கள மறறும் 
உளளூர் சபாதுப் பல்்களலக்்கழ்கங்்கள 
்பான்ற நிறுவேனங்்களும் சதாழில்துள்ற 
்தளவே்களுக்கும் ்கல்வி வேழங்குநர்்களுக்கும் 
இள்ட்ய இளைப்பு்டன சசயல்படுகின்றன 
எனறும் ஜக்தீப் கூறினார்.

“்மலும், பட்டதாரி்களுக்குப் 
சபாருத்தமான சதாழில்நுடபம் மறறும் சமன 
தி்றன்களு்டன சபாருத்தப்படடிருப்பளத 

உறுதி சசயவேதற்கா்க, “பயிறசி 
மறறும் இ்டமளிப்பு”, கூடடுத் சதாழில் 
சானறிதழ் மறறும் சதாழில்துள்றயு்டன 
இளைநத பா்டத்திட்ட ்மம்பாடு 
்பான்ற திட்டங்்கள ்கல்வி முள்றயில் 
ஒருங்கிளைக்்கப்படடுளைன.”

“STEM பயிறசியாைர்-பளளித் 
திட்டத்தின மூலம், 37,000 மாைவேர்்களை 
உளை்டக்கிய 4,160க்கும் ்மறபட்ட 
பட்டள்ற்கள, புத்தாக்்கப் ் பாடடி்கள மறறும் 
சதாழில்துள்ற சபாறியியலாைர்்கைால் 
ஆதரிக்்கப்படும் ஆரம்ப்கால சபாறியியல் 
ந்டவேடிக்ள்க்களில் பங்்்கறறுளைனர்.

“்மலும், இதன விளைவோ்க, 
இனறுவேளர, பினாங்கில் உறபத்தித் 
துள்றயில் 41 சதவீத பணியாைர்்கள 
சதாழில்நுடபம் மறறும் நிபுைத்துவே 
பிரிவில் பணியாறறுகின்றனர். இது ்தசிய 
ரீதியின சராசரியான 29 சதவீதத்ளத வி்ட 
அதி்கமாகும்,” எனறு ்டத்்தா ச்கராமாட 
சட்டமன்ற உறுப்பினருமான ஜக்தீப் 
இவ்வோறு விைக்்கமளித்தார்.

 

பினாங்கு மாநில அரசு மக்களின் நலனுக்கா்க  
ரிம1 பில்லியன் நிதியுதவி

புததாக்கம் மற்றும் மனித மூலதனத்த ்மயமா்கக 
க்காண்ட அ்மப்பு உருவாக்கப்்படும்

மாநில முதலமமச்சர் மமதகு ்சாவ் க�ான் 
இம�ாவ் 2018 முதல் 2025 ஆண்டு வமை 
மாநில அை்சாங�ம் வழஙகி� ்சமூ� நலத் 
திட்டங�ளுக�ான நிதி ஒதுககீடம்டக 
�ாண்பிககிறார். 

இைண்்டாம் துமை முதலமமச்சர் ஜகதீப் 
சிங டிம�ா மனித மூலதன மமம்்ாடு குறித்த 
ம�ள்விககு ்சட்டமன்றத்தில் விளக�மளித்தார்.
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ஜார்ச்டவுன் – பினாங்கு மாநிலத்தில் 
வோங்கும் சக்திக்கு உடபட்ட வீ்டளமப்புத் 
திட்டங்்கள ்மம்படுத்துவேது மறறும் 
அதி்கரிப்பது அவேசியமாகும்.

இம்மாநிலத்தில், குறிப்பா்க பா்கான 
்டாலாம் சதாகுதியில் உளை பளழய 
வீ்டளமப்புத் திட்டங்்கள மறறும் மலிவு விளல 
அடுக்குமாடி திட்டங்்கள ்கவேளலக்கி்டமா்க 
இருப்பதா்கவும் அதன பாது்காப்பும் 
சு்காதாரமும் பாதிக்்கப்படும் சூழ்நிளலளய 
உருவோக்கியுளைது என பா்கான ்டாலாம் 
சட்டமன்ற உறுப்பினர் குமரன கிருஷைன 
15வேது சட்டமன்ற கூட்டத்சதா்டர் 
சதாகுப்புளரயில் இதளனத் சதரிவித்தார்.

பா்கான ்டாலாம் சதாகுதியில் பல 
வீ்டளமப்புத் திட்டங்்களில் ்கடடி்ட 
அளமப்பு்களில் ்சதம், பழுதள்டநத 
மினசார இளைப்பு்கள, அள்டப்பு ஏறபட்ட 
்கால்வோய்கள, அடிக்்கடி பழுதாகும் மின 
தூக்கி்கள ்பான்ற பிரசசளன்களை 
ச்காண்டுளைன. இதில் சபரும்பாலான 
குடியிருப்பாைர்்கள பி40 வேருமானக் 
குழுவினரும் முதி்யார்்களும் வேசிக்கின்றனர். 
இது அவேர்்களின வோழ்க்ள்கத் தரத்ளத 
சபரிதும் பாதிக்கின்றன.

என்வே, இரண்டு ஒருங்கிளைநத 
அணுகுமுள்ற்களை சசயல்படுத்துமாறு 
மாநில அரளச நான ் ்கடடுக்ச்காளகி்்றன.

“குறுகிய ்காலத்தில், கூளர பழுதுபார்ப்பு, 
வேடிக்்கால் அளமப்பு்கள, விைக்கு்கள 
உளளிட்ட பாழள்டநத குள்றநத 
விளல அடுக்குமாடி குடியிருப்பு்களை 
உ்டனடியா்கப் பராமரிப்பதற்கான சி்றப்பு 
ஏறபாடு்களை உ்டனடியா்க சசயல்படுத்த 
்வேண்டும்.

இதன வேழி, பாது்காப்பு மறறும் 

ஜார்ச்டவுன் – ஓர் அரசு நிறுவேனமா்க 
சசயல்படும் மாநில முதலளமசசர் 
வோரியம் (CMI), தனியார் மறறும் 
சதாழில்முள்ற கூட்டாண்ளம (4P) 
என்ற ்நாக்்கத்தின மூலம் நிலம் 
மறறும் ்கடடி்டங்்கள ்பான்ற மாநில 
அரசின மூ்லாபாய சசாத்துக்்களின 
மதிப்ளப அதி்கப்படுத்துவேதற்கான ஒரு 
வியூ்க அணுகுமுள்றளய சசயல்படுத்தும் 
வோரியமா்க சசயல்படுகி்றது.

பினாங்கு மாநில முதலளமசசர் ் மதகு 
சாவ் ச்கான இ்யாவ், குத்தள்க்கள 
மறறும் தனியார் துள்ற ஒத்துளழப்புத் 
திட்டங்்களை சசயல்படுத்துவேதன 
மூலம் CMI வோரியத்திறகு வேருமானம் 
ஈட்டப்படுகி்றது எனறு கூறினார்.

“தற்பாது, 17 மாநில அரசு 
நிறுவேனங்்களின (GLCs) நிதி 
ஒதுக்கீடள்டக் ்கண்்காணிக்கும் சபாறுப்பு 
CMI வோரியத்திறகு வேழங்்கப்படடுளைது,” 
எனறு அவேர் 15வேது பினாங்கு மாநில 
சட்டமன்றத்தின மூன்றாவேது தவேளையின 
முதல் கூட்டத்தில் தனது சதாகுப்புளரயில் 
இவ்வோறு விைக்்கமளித்தார்.

நிதி, சபாருைாதார ்மம்பாடு & நிலம் 
மறறும் த்கவேல் சதா்டர்பு ஆடசிக்குழு 

ந்கரப் புதுப்பிப்பு, சமூ்க நலனுக்கான புதிய ்பா்த

மாநில அரசின் மமம்்பாட்டுககு CMI வாரியததின் ்பங்கு 
அளப்்பரியது

மினதூக்கி்கள, விபத்துக்்கள, ச்டங்கி 
மறறும் சதாறறு ்நாய்கள ்பான்ற 
உ்டல்நலப் பிரசசளன்களின அபாயத்ளதக் 
குள்றக்்க இது அவேசியமாகும்.

நீண்்ட்கால ்நாக்்கத்தில், மாநில 
அரசு ஒரு விரிவோன ந்கரப் புதுப்பிப்பு 
(urban renewal) ச்காளள்களய உருவோக்்க 
்வேண்டும். இதன மூலம், பளழய மறறும் 
பராமரிப்பு குள்றநத ந்கர்ப்பு்ற பகுதி்களை 
புதுப்பிக்்க, ்மம்படுத்த மறறும் சமூ்க 
மறறும் சபாருைாதார ்மம்பாடள்ட 
ஊக்குவிக்்க முடியும்.

இநத ்மம்பாடடு மாதிரி, அசல் 
குடியிருப்பாைர்்கள பு்றக்்கணிக்்கப்ப்டாமல், 
அவேர்்களுக்கு பாது்காப்பான, நவீன 

மறறும் வேசதியான சூழலில் புதிய 
வீடு்கள வேழங்்கப்படுவேளத உறுதி சசயய 
்வேண்டும். இநத அணுகுமுள்ற, பளழய 
வீடு்களின ்கட்டளமப்பு சிக்்கல்்களை 
தீர்ப்பது்டன, சமூ்க மறறும் சபாருைாதார 
்மம்பாடள்டயும் ஊக்குவிக்கும் என 
்்கடடுக்ச்காண்்டார்.

பினாங்கு STEM தி்றன திட்டம் 
மறறும் பினாங்கு GBS சதாழில் அ்கா்டமி 
ஆகியவேறறின முயறசி்களை நான 
முழுளமயா்க ஆதரிக்கி்்றன. எனினும், 
இத்திட்டங்்கள சமூ்க மட்டத்தில், 
குறிப்பா்க பா்கான ்டாலாம் சதாகுதியில் 
பரவேலா்க சசயல்ப்டவில்ளல.

என்வே, சமூ்க மட்டத்தில் ்மலும் 

பல சதாழில்்கல்வி மறறும் சதாழில்நுடப 
்கல்வி (TVET) மறறும் டிஜிட்டல் பயிறசி 
திட்டங்்களை உருவோக்்க ்வேண்டும். 
இது மனித வேைத்தின வேைர்சசிளய ந்கர் 
அல்லது சதாழில்நுடப ளமயங்்களுக்கு 
மடடுப்படுத்தாமல் பு்றந்கர்்களிலும் 
விரிவோக்்கம் சசயய ்வேண்டும்,” என 
குமரன சதரிவித்தார்.

என்வே, மாநில அரசு, தனனார்வே 
அளமப்பு்கள (NGO) மறறும் சமூ்க 
ளமயங்்களுக்கு அடிப்பள்ட மறறும் 
்மம்பட்ட டிஜிட்டல் தி்றன்கள சார்நத 
சதாழில்்கல்வி பயிறசி்கள வேழங்்க 
முளனப்பு்டன சசயல்ப்ட ்வேண்டும் என 
்்கடடுக் ச்காண்்டார்.

இநத முயறசி்கள, பினாங்கு 
மாநிலத்தின அளனத்து இளைஞர்்களுக்கும் 
சம வோயப்பு்களை வேழங்கி, அவேர்்களின 
தி்றன்களை ்மம்படுத்தி, சதாழில்நுடப 
உலகில் முன்ன்ற உதவும்.

பா்கான ்டாலாம் ்பான்ற பகுதி்களில் 
சமூ்க TVET ்மம்பாடடு ளமயங்்களை 
நிறுவுவேது, இளைஞர்்கள குள்றநத சசலவில் 
அல்லது இலவேசமா்க சதாழில்நுடப 
தி்றன்களை ்கறறுக்ச்காளளும் வோயப்ளப 
உருவோக்கும். இது அவேர்்களின ்வேளல 
வோயப்பு சபறும் தி்றளன உயர்த்தும்.

அ்த ்நரத்தில், தங்்கள 
வேசிப்பி்டத்திலிருநது சவேளி்ய 
சதாழில்துள்ற பயிறசியில் பங்்்கற்க 
விரும்பும் இளைஞர்்களுக்கு 
ஊக்்கத்சதாள்க வேழங்்கவும் 
பரிநதுளரக்கி்்றன. இதனமூலம் நிதி 
அல்லது ்பாக்குவேரத்து குள்றபாடு்கள 
்காரைமா்க யாரும் வோயப்பு்களை 
இழக்்கப்படுவேளதத் தவிர்க்்கலாம்.

உறுப்பினருமான ச்கான இ்யாவ், 
மாநில அரசின நிதிச சுளமளயக் 
குள்றக்்க தனியார் துள்ற ஒத்துளழப்பு 
மூலம் திட்டங்்களைச சசயல்படுத்துவே்த 
தற்பாது CMI இன முக்கிய இலக்கு, 
என்றார்.

கூடுதலா்க, ்மம்பாடடுத் திட்டங்்கள 
4P முள்றயில் சசயல்படுத்துவேதன மூலம் 
நில வோ்டள்க மறறும் குத்தள்க மூலம் 
CMI வேருமானத்ளத ஈட்ட அனுமதிக்கி்றது 
எனறும் அவேர் கூறினார்.

“2013 முதல் இதுவேளர, சாண்டி்லண்ட 
ஃ்பார்்ஷார் வீடடுவேசதி திட்டம்; ்கம்்பாங் 
பிசாங் அவோக் வீடடுவேசதி திட்டம்; க்ராக் 
தங்கும்விடுதி மறுசீரளமப்புத் திட்டம்; 
பூப்பநது அ்கா்டமி ்மம்பாடு; பிரிங்கி ்ப 
்மம்பாடு; பாயு சசஞசா வேைா்கத்தின 
மறுசீரளமப்புத் திட்டம், திதியான சிலாரா 
வோழ்வி்டத் திட்டம், ஸ்்்டானிெர்ஸ்ட 
அளனத்துல்க பளளி ்மம்பாடடுத் 
திட்டம் மறறும் லாட 642 பண்்டார் 
குளு்்காரின ்கலப்பு ்மம்பாடு ்பான்ற 
திட்டங்்கள மூலம் CMI சமாத்தம் ரிம3.2 
பில்லியன முதலீடு்களை மாநில அரசுக்கு 
சவேறறி்கரமா்க ச்காண்டு வேநதுளைது,” 
எனறு அவேர் கூறினார்.

்ா�ான் ்டாலாம் ்சட்டமன்ற வி்த்துக�ள் குமைன், 15வது ்சட்டமன்ற கூட்டத்கதா்டர் 
கதாகுப்புமையில் ந�ைப் புதுப்பிப்பு குறித்து விவாதித்தார். 

மாநில முதலமமச்சர் மமதகு ்சாவ் க�ான் இம�ாவ் CMI வாரி�த்தின்  க்ச�ல்்ாடு மற்றும் 
்ங�ளிப்பு குறித்து விளக�மளித்தார்.

முனனதா்க, சபராபிட சட்டமன்ற 
உறுப்பினர் செங் லீ லீ, பினாங்கின 
சபாருைாதார வேைர்சசிளயத் தூண்டுவேதில் 

CMI இன சசயல்பாடு மறறும் அதன 
பங்கு குறித்து விைக்்கம் ்்கட்டதறகு 
முதலளமசசர் சாவ் இவ்வோறு பதிலளித்தார்.
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ஜார்ச்டவுன் – பினாங்கு அரசாங்்கம், 
கூட்டரசு மறறும் தனியார் நிறுவேனங்்களு்டன 
சநருக்்கமான ஒத்துளழப்பு மூலம் 
்டயாலிசிஸ் ்நாயாளி்களுக்கு ஆதரளவேத் 
சதா்டர்நது வேலுப்படுத்துகி்றது.

மாநில இளைஞர், விளையாடடு 
மறறும் சு்காதார ஆடசிக்குழு உறுப்பினர் 
கூய ஜி சசன, உதவித் சதாள்க மறறும் 
கூட்டாண்ளம்கள மூலம் ்டயாலிசிஸ் 
்நாயாளி்களுக்கு உதவுவேதற்கா்க மாநிலம் 
அரசு நிதி ஒதுக்கியுளைது, என்றார்.

மாசசாங் பு்பாக் சட்டமன்ற உறுப்பினர் 
லீ ள்க  லூனின  துளைக் ்்களவிக்குப் 
பதிலளித்த்பாது, ்நாயாளி்கள பல உதவி 
ஆதாரங்்களிலிருநது பயனள்டகி்றார்்கள 
எனறு அவேர் குறிப்பிட்டார்.

“சு்காதார அளமசசு (MoH), 
்நாயாளி்களுக்கு ்டயாலிசிஸ் சிகிசளசக்கு 
ஒரு மாதத்தில் 14 அமர்வு்களுக்கு ஒரு 
முள்றக்கு தலா ரிம100 மானியமா்க 
வேழங்குகி்றது.

“கூடுதலா்க, ரிம240.50 உதவித் 
சதாள்க மாதாநதிர ஹீ்மாள்டயாலிசிஸ் 
ஊசி மானியமும் கிள்டக்கி்றது,” எனறு 
கூய கூறினார்.

ஜ்காட மறறும் சபர்்்க்சா 
உளளிட்ட பல நிறுவேனங்்கள ்டயாலிசிஸ் 
சிகிசளசளய ஆதரிக்கி்றது எனபளத கூய 
எடுத்துளரத்தார்.

“சபர்்்க்சாவின கீழ் ஒரு புதிய 
்டயாலிசிஸ் ளமயம் இநத சசப்்டம்பரில் 
பினாங்கில் சசயல்ப்டத் சதா்டங்கும். 
இநத ளமயத்தில் ஒ்ர ்நரத்தில் 144 
்நாயாளி்களுக்குச சிகிசளசயளிக்கும் 
தி்றன ச்காண்்டது” எனறு அவேர் ்மலும் 
கூறினார்.

்டயாலிசிஸ் ளமய விண்ைப்பங்்கள 
மறறும் அதன சசயல்பாடு்களுக்கு மாநிலம் 
அரசு சபாறுப்பு்டன சசயல்படுகி்றது 

ஜார்ச்டவுன் – பினாங்கு மாநில 
அரசாங்்கம் இநத ஆண்டு மார்ச,31 
வேளர, ரிம268,463,025.36 மதிக்்க தக்்க 
வேருமானத்ளதப் பதிவு சசயதுளைது 
மறறும் ரிம203,189,122.16 என்ற 
சசலவினங்்களு்டன ரிம65,273,903.20 
எனும் அதி்கப்படியான வேருவோளய பதிவு 
சசயதுளைது.

மாநில முதலளமசசர், ்மதகு சாவ் 
ச்கான இ்யாவ் பினாங்கு மாநில 
சட்டமன்றத்தின 15வேது கூட்டத்தின 
மூன்றாம் தவேளையின முதல் அமர்வில், 
வோயசமாழி ்்களவி-பதில் அமர்வில் ்ம,18 
அனறு சதரிவித்துளைார்.

்மலும், நிதி, சபாருைாதார ்மம்பாடடு 
மறறும் நிலங்்கள மறறும் த்கவேல் சதா்டர்பு 
ஆடசிக்குழு உறுப்பினருமான சாவ், ்க்டநத 
ஆண்டின இறுதியில் ரிம174.09 மில்லியன 
நிதி குள்றபாடு குறித்து விைக்்கமளித்தார், 
இது 2023 ஆம் ஆண்ள்ட வி்ட குள்றவோ்க 
உளைது (ரிம358.80 மில்லியன).

“இநத குள்றபாடு ஏறபடுவேதற்கான 
்காரைம் ரிம810.46 மில்லியன 
வேருமானத்ளதக் ்காடடிலும் நிர்வோ்க 
சசலவினம் ரிம719.55 மில்லியன மறறும் 
்மம்பாடடு நிதி வோரியத்திறகு (Kumpulan 
Wang Pembangunan) ரிம265 மில்லியன 

மாநில அரசு, கூட்்டரசு மற்றும் தனியார் 
ஒதது்ைப்பு மூலம் ்டயாலிசிஸ் 
மநாயாளி்களுககு ஆதரவு

பினாங்கில் 2025 மார்ச்,31 வ்ர ரிம65.3 மில்லியன் 
அதி்க வருவாய் ்பதிவு

எனறும் அவேர் குறிப்பிட்டார்.
“புதிய ளமயங்்களை அளமப்பதறகு 

அதன அளமப்பாைர்்களுக்கு உதவும் 
்நாக்கில் வோ்டள்க தளளுபடி்கள மறறும் 
பி்ற ஆதரளவே வேழங்்க நாங்்கள தயாரா்க 
இருக்கி்்றாம்,” எனறு கூய கூறினார்.

இருப்பினும், நீண்்ட்கால தீர்வோ்க  
்நாயிலிருநது பாதிக்்கப்படுவேளத தவிர்க்்க 
சு்காதார கூறு்களில் ்கவேனம் சசலுத்த 
்வேண்டு்ம தவிர ்மலும் ்டயாலிசிஸ் 
இயநதிரங்்கள அல்லது ளமயங்்களின 
எண்ணிக்ள்களய அதி்கரிப்பது மடடு்ம 

இதற்கானத் தீர்வு அல்ல எனறும் 
குறிப்பிட்டார்.

“நாம் ஆ்ராக்கியமான வோழ்க்ள்க 
முள்றளயயும் ஊக்குவிக்்க ்வேண்டும்,” 
எனறு அவேர் ்மலும் கூறினார். ்நாய 
தடுப்பு மறறும் சு்காதார பரி்சாதளனளய 
்நாக்்கமா்கக் ச்காண்்ட “3S” திட்டத்தின 
கீழ் சு்காதார அளமசசு உ்டனான 
மாநிலத்தின கூட்டாண்ளமளயக் 
குறிப்பிடுகி்றார்.

3S எனபது (சர்க்்களர, உப்பு/்சாடியம் 
மறறும் புள்கப்பிடித்தல்) இருநது சு்காதார 

வோழ்க்ள்க முள்றளய பினபறறுவேது ஆகும்.
இநத அமர்வின ் பாது, பாலிக் புலாவில் 

உளை CAT ்டயாலிசிஸ் ளமயத்திற்கான 
மாநிலத்தின வேரு்டாநதிர ஒதுக்கீடு 
குறித்தும் லீ ்்களவி எழுப்பினார். அது 
“பல்லாயிரக்்கைக்்கான” ரிங்கிட மடடு்ம 
எனறு குறிப்பிட்டார்.

அரசு சாரா நிறுவேனங்்கள ந்டத்தும் 
்டயாலிசிஸ் ளமயங்்களுக்்கான 
சசயல்பாடடு சசலவு்கள மறறும் ஆதரவு 
குறித்தும் அவேர் ்கருத்து சதரிவித்தார்.

இதறகு பதிலளித்த கூய, மாநில 
அரசு மானியங்்களை வேழங்கும் அ்த 
்வேளையில், ஊழியர்்களின சம்பைம் 
்பான்ற சசயல்பாடடுச சசலவு்களை 
பாலிக் புலாவில் உளை CAT ்டயாலிசிஸ் 
ளமயத்தில் பி பிராவுன ஈடு்கடடுகி்றது 
எனறு சதளிவுபடுத்தினார்.

“்நாயாளி்களுக்கு, அளனத்து உதவித் 
சதாள்கக்கு பி்றகு சிகிசளசக்்கானக் 
்கட்டைம் ரிம10 மடடு்ம 
விதிக்்கப்படுகி்றது,” எனறு கூய கூறினார், 
இதில் மாநில மறறும் மத்திய அரசு்களின 
உதவித் சதாள்கயும் இ்டம்சபறுகி்றது.

இதறகிள்டயில், 2020 முதல் 
2024 வேளர, பினாங்கு அரசாங்்கம் 
சபாதுமக்்களுக்்கான அதன 
முயறசி்களை ஆதரிப்பதற்கா்க CAT 
்டயாலிசிஸ் ளமயத்திறகு ரிம147,120 
ஒதுக்கியுளைதா்க கூய முனனதா்க 
சட்டமன்றத்தில் எழுத்துப்பூர்வே பதிலில் 
சதரிவித்தார்.

ஆடசிககுழு உறுப்பினர் கூய் ஜி க்சன், ்ட�ாலிசிஸ் மநா�ாளி�ளுக�ான மாநில அைசின் ஆதைவு 
குறித்து விளக�மளித்தார்.

நிதி பரிமாற்றம் சசயயப்படடுளைது.
“மாநில அரசு, மத்திய அரசி்டமிருநது 

ரிம100 மில்லியன முனபைம் சபறறுளைது, 
இது ஒருங்கிளைக்்கப்பட்ட அமானா 
்கைக்கில் அதி்கரிப்ளப ஏறபடுத்துகி்றது, 
அதில் முக்கிய ்காரணி்களில் ஒனறு 
பைப்புழக்்க ஓட்டத்ளத நிர்வேகித்தல் 
ஆகும்,” எனறு பா்டாங் ் ்காத்தா சட்டமன்ற 
உறுப்பினரும் பத்து ்காவோன நா்டாளுமன்ற 
உறுப்பினருமான சாவ் கூறினார்.

புக்கிட தம்புன சட்டமன்ற உறுப்பினர் 
்்கா சூன அயக் எழுப்பிய ்்களவிக்கு 
பதிலளிக்கும்்பாது, ச்கான இ்யாவ்,  
2024-ஆம் ஆண்டுக்்கான (இனனும் 
்கைக்்காயவு சசயயப்ப்டாத) மாநில அரசின 
நிதி அறிக்ள்க, ஒருங்கிளைக்்கப்பட்ட 
நிதிக் ்கைக்கின நிளலளமளய ரிம1,384.74 
மில்லியனா்கக் ்காடடுவேதா்கத் சதரிவித்தார். 
இது 2023ஆம் ஆண்டில் பதிவு சசயயப்பட்ட 
ரிம1,466.04 மில்லியளனவி்ட குள்றவோகும். 

இதில், ஒருங்கிளைக்்கப்பட்ட வேருவோய 
்கைக்்கா்க ரிம155.94 மில்லியனும், 
ஒருங்கிளைக்்கப்பட்ட அமானா ்கைக்்கா்க 
ரிம1,228.89 மில்லியனும் அ்டங்கும்.

அவேர் ்மலும் கூறிய்பாது, 
ஒருங்கிளைக்்கப்பட்ட வேருவோய ்கைக்கு 
2023-ஐ வி்ட ரிம174.09 மில்லியன 
குள்றநதுளைது, அ்த்வேளையில், 
ஒருங்கிளைக்்கப்பட்ட அமானா 
்கைக்கு (Akaun Amanah Disatukan) 
2023ஆம் ஆண்ள்ட வி்ட ரிம92.79 
மில்லியனா்க அதி்கரித்துளைது எனபது 
குறிப்பி்டத்தக்்கது.       

பினாஙகு ்சட்டமன்ற 15வது கூட்டத்கதா்டரின் நிமறமவ முன்னிடடு மாநில ்ச்ாநா��ர் ்டத்மதா 
� லாவ் சூ கி�ாங, மாநில முதலமமச்சர் மமதகு ்சாவ் க�ான் இம�ாவ் (நடுவில்) மற்றும் 
்சட்டமன்ற உறுப்பினர்�ளு்டன் குழுப்்்டம் எடுத்துக க�ாண்்டனர்.



槟州第15届第3期第1次立法议会会议经过5
天议会后，在5月22日无限期休会。槟州议会
在这次议会中，共处理了75个口头询问、769
个书面询问、2个法案以及3项动议。

州 议 会 也 在 休 会 前 通 过 两 项 动 议 ， 一
是 通 过 槟 州 立 法 议 会 常 规 委 员 会 特 别 报
告书， 二是重启槟州与联邦关系特别遴
选委员会（JAWATANKUASA PILIHAN 
MENGENAI PERHUBUNGAN NEGERI 
DAN PERSEKUTUAN），获得一致通过。

槟州与联邦关系特别遴选委员会的功能是
加强州政府与联邦政府之间联系，以提升政
府治理与效率。

委员会目标
1. 研究联邦与州政府的课题及政策，以

及根据联邦宪法下，需要联邦政府拨款的项
目；

2. 吁求联邦政府下放权力及收入，以提升
州政府在处理地方民生事务时的自主能力；

3. 吁求更公平的拨款分配，以便州政府能
在州的发展中发挥作用，尤其是基设、社会
及经济领域；

4. 吁求提高联邦政府账目的透明度，并在
联邦政府与州政府之间的收益分配公式方面
进行更公开的讨论。

另一方面，槟州首长曹观友在州议会总结
环节说，自2018年执掌州政府以来，其工作
重点是管理和发展槟州，包括财政管理、投
资、提供就业机会和福利等，以符合《槟城
2030愿景：重家庭、拥绿地、精明州、耀全
国》。

保障人民福祉是首要任务，2018年起至
今，州政府已经拨出约10亿1922万令吉援助
人民。

槟州议会宣布休会后，朝野议员大合照。

项目                                      拨款数目
                           
i-Sejahtera 计划  3亿7045万令吉
（单亲妈妈援助、回馈乐龄人、
障友（OKU）援助、黄金宝宝、
殡葬等）
各项抗疫援助金 1亿7452万令吉
公共交通相关奖奖掖和津贴 9301万令吉
的士司机和校车司机津贴(1106万令吉)
峇六拜自由工业区跨桥巴士奖掖
(435万令吉)
BEST光大跨桥巴士奖掖 591万令吉 / 
珍珠卡 (2150万令吉)
CAT 免费巴士(4916万令吉)
渡轮补贴 (103万令吉)
拨款予华小、华中、独中及教会学校  6909万令吉
组屋维修基金/政府承担80%   6895万令吉
乡村发展项目（1569个项目） 5098万令吉
拨款予非政府组织和其他组织
（首席部长特别拨款）  4705万令吉
公平经济议程援助（AES） 2778万令吉
非伊斯兰宗教场所维修基金  2625万令吉
学生贷款   2406万令吉
宗教教师拨款、KAFA教师津贴和
学校小额维护费  1954万令吉
学生奖学金 1863万令吉
学生高等教育援助（iBITA） 1776万令吉
渔民援助 724万令吉
槟州合作赋权发展援助
（Mutiara Madani Grant） 140万令吉
SPM/STPM优秀生及表现优秀
学校奖励金 131万令吉
三轮车夫津贴 120万令吉

20
25

年
6月

16
日

—
30

日

槟州立法议会休会
首长：2018年至今
拨逾10亿惠民
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槟州青年及体育、卫生委员会主席魏子森指出，在2020年至
2024年期间，槟州政府共拨款14万7120令吉予浮罗山背槟城CAT
洗肾中心，作为洗肾病患津贴用途。

数额依次为：2020年3万5360令吉、2021年3万2160令吉、2022
年3万5520令吉、2023年2万3200令吉、2024年2万880令吉。

他在槟州议会口头询问环节中，如是回应马章武莫州议员李凯
伦的提问。

他说，截至今年4月，注册于私人医疗执业监管分局之下的
CAT洗肾中心共有78名病患。

他续说，该洗肾中心是由B. Braun私人有限公司与槟城胸肺社
区组织合作运营，所有营运成本皆由CAT洗肾中心自行承担。

他提及，2024年，第12大马计划第5滚动计划下，州卫生局获
得3台洗肾机，分配于槟城中央医院、诗布朗再也医院及大山脚
医院。

他强调，州卫生局与医院管理层将持续监督医疗设备的使用情
况，若有额外需求，将向卫生部提出申请，以进一步协助肾病患
者。

他坦言，2023年全国健康与发病率调查所揭示的糖尿病患
病率，令人担忧，因此州政府与卫生部合作，启动“对抗3S运
动”（3S意指糖分、盐分及烟草），并透过健康大马国家议程
（ANMS），持续推广健康生活方式。

2020至2024年期间
浮罗山背CAT洗肾中心获逾14万拨款

浮罗山背CAT洗肾中心助肾友减轻负担。

掌管福利事务的林秀琴行政议员表
示，槟城是马来西亚的热门旅游目的
地，因此她同意需要认真关注无家可
归者等弱势群体的形象和福祉。州政
府刻致力于全面、人道地解决无家可
归者问题。

她是在州议会回答植
物园区州议员李文兴
的提问时这么说。

她 指 出 ， 州
政 府 为 解 决
无家可归
者问题

采取的举措包括：
i ) 设 立 街 友 庇 护 中 心 ， 该 中 心 于

2023年9月开始运营，旨在提供安全、
干净、有尊严的临时住所，并提供咨
询服务和重返社会的机会，确保他们

摆脱贫困和社会孤立的循环。她
向慈济、净莲临终关怀等

机构和非政府组织
表示最深切的感

谢 ， 他 们 一
直 为 解 决

槟城无家
可 归 者

问 题
提

供

支持。慈济向庇护所捐赠了 自动体外
除颤器（AED） 设备，以表明他们持
续支持该州无家可归者的福祉和健康
安全。

ii) 州政府还通过实施定期综合行动
来识别和支持无家可归者，从而建立
了机构间的战略合作关系。这项行动
涉及福利局、地方政府、马来西亚皇
家警察 、槟州卫生局、槟城国家禁毒
机构 (AADK)、槟州移民局和国民登
记局 办公室之间的合作，他们按照固
定时间表、公众投诉和临时情况前往
现场。这种方法使所有相关方能够了
解每个地区的实际情况，因为无家可
归者的挑战和需求因地而异。在2024
年全年，共有351名露宿者通过这些行
动获救。

i i i ) 在 行 动 期 间 ， 我 们 向 公 众 发
放“Bijak Membukaan, Elak 

T e r t i p u ” （ 明 智 布
施 ， 避 免 受 骗 ） 等
宣 传 活 动 ， 并 向 公
众派发宣传单，呼
吁民众不要随意向
乞丐施舍，以此作

为 减 少 该 地 区 露 宿
者数量的措施

之一。

i v ) 此 外 ， 槟 州 福 利 局 也 实 施 了 诸
如 工 作 匹 配 计 划 等 救 援 工 作 。 每 位
获 救 者 都 将 接 受 工 作 准 备 程 度 和 潜
力 评 估 ， 然 后 被 转 介 至 相 关 机 构 ，
例如人力局（JTK）、社会保险机构
（SOCSO）以及提供合适就业机会的
非政府组织。

v)此外，被认定有潜力重返社会的
露宿者将被安置在妇女、家庭及社会
发展部辖下的Desa Bina Diri等机构，
接受技能培训和康复计划。据悉，从
2022年到2025年，槟城福利局通过县
福利办公室，共将48名贫困者安置在
Desa Bina Diri机构。其中，20人已成
功完成技能培训，目前已能够自食其
力，其余28人仍在该机构接受培训。

vi) 与当地社区代表合作，包括市议
员、乡村社区管理理事会（MPKK）
、非政府组织（NGO）和宗教组织。
这 些 社 区 代 表 扮 演 着 前 线 人 员 的 角
色，能够识别露宿者问题并向相关机
构提供早期信息。通过这种合作，当
信息能够准确、快速地传达时，干预
行动就能更有效地实施。行政议员办
公室还与槟州房屋行政委员会合作，
寻找合适的解决方案，确保有家室的
露宿者福祉继续得到保障。

（b）2025年1月至4月，州政府
通过槟州福利局，在全州共成功协
助79名露宿者。各县的分布情况
如下：东北县：39人、西南县：6
人 、 威 北 县 ： 2 8 人 、 威 中 县 ： 4
人、威南县：2人。

全方位政策解决街友问题
林秀琴：全力助他们重返社会

街友庇护中心为街友提供协助
及安排他们重返社会。
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槟州基设、交通与数码事务事务委员
会主席再里尔指出，槟城轻快铁计划目
前正处于征地阶段。

他说，槟州土地及矿物局和捷运公
司（MRT Corp）已在1960年土地征用
法令第8条文下宪报公布轻快铁第1段
路线涉及的相关地段，即光大至峇东
（Permatang Damar Laut）。

他续说，目前当局已获准使用86块地
段，而在1976年城市与乡村规划法令第 

20A条下获得批准后，前期准备工作也
在积极推进中。

他提及，该计划仍处于初期准备阶
段，其中一项的关键前期准备工作是迁
移现有公共设施，之后才能展开车站或
高架桥建设工作。

“根据捷运公司通知，该计划的实体
工程预计将在今年第3季度开始，而大规
模的建设工程则预计于2026年第4季度启
动。”

他在槟州议会口头询问环节中，如是
回应直落巴巷州议员莫哈末卡欣。

他也说，受此影响的居民人数将会根
据1960年土地征用法令第12条文展开调
查后才能确定，相关调查预计将在近期
内展开。

“赔偿金额需待调查程序完成后才能敲
定，目前赔偿评估程序尚未启动，相

关事宜将由土地仲裁庭（Tribunal 
Tanah）作最终裁定。”

槟州首长曹观友表示，槟州政府通
过槟州财政署，从两个角度对槟州政
府财政进行重新审查，以实现提升槟
州收入目标。

他透露，第一方式是提升现有的税
收，包括通过包括通过数据净化（data 
cleansing）方式清理被拖欠收入，和重
审不符时宜税率。

至于第二个方式，则是重新识别新
收入来源和创收方式，包括重新审核
土地税率、州内乡区提升至城镇的等
级划分及加强槟州法定机构和单位职
能，为推行新收入征收机制铺路。

他 是 在 槟 州 议 会 总 结 环 节 上 么 表
示。

首长补充，目前槟州政府正执行四
大策略，以达成提升槟州收入目标，
包括追回总额为100万令吉的单位税欠
款；和建议拍卖被充公或其他高价值
及有潜力的土地。

“另两项策略分别为审核更变土地用

途流程，及与私人界合作管理槟州政
府宿舍。”

他透露，槟州政府也采取支出控制
措施，并以“零基础预算”原则，限制每
个政府的拨款数额。

“由此，每个政府部门所有支出项
目，必须列出充分理由，尤其必须列
明有关项目的成果和性价比，确保所
花费的款额物有所值。”

同时，官员也必须向数个平台，如
财政及帐目管理委员会汇报支出控制
的成效。

首长机构通过合作模式推动发展
槟州首长机构（CMI）将继续采取

采取主动策略，通过公共、私人与专
业伙伴关系（4P）合作模式，充分发
挥州政府战略资产，如土地和建筑物
的价值。

曹观友表示，2013年至今有关机构已
为州政府带来总额32亿令吉投资，其中

财政署2角度重新审查
实现提升槟收入目标

槟州政府积极开拓收入来源。

包括数个住宅项目、酒店重建、羽毛球
学院、国际学校和其他综合发展。

他 补 充 ， 该 机 构 目 前 被 赋 予 更 重
要的职务，既除了管理公私合作项目
外，也涵盖监督17家槟州关联公司的

财政拨款。
他 说 ， 通 过 该 机 构 的 项 目 执 行 模

式，也可让该机构所负责的项目竣工
后，继续通过如土地租赁或出租等方
式获得持续收入，以支持其运作。

再里尔汇报轻快铁计划进展
征地及前期工作进行中

槟城轻快铁计
划 目 前 进 行
前期工作及征
地。

轻快铁一旦完成，槟州
发展将迈入新里程碑。
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槟州第15届第3季第1次立法议会会议召开当天，
会议口头询问开始前，议长拿督斯里刘子健率领
众议员向已故前任首相敦阿都拉巴达威及4名已故
前任州议员默哀，即前行政议员丹斯里邱继圃、
前诗不朗再也州议员拉丁莫哈末阿敏及前直落斗
哇州议员罗尼哈山。

前首相敦阿都拉在今年4月14日傍晚7时10分，在
国家心脏中心不幸病逝，享年85岁。阿都拉1939年
11月26日生于槟城峇六拜，2003年至2009年期间担
任马来西亚第五任首相。

他于1978年首次当选国会议员，在甲抛峇底选区
连任至2013年。在政治生涯中，曾担任教育部长、
国防部长、外交部长等职，并于1999年成为副首
相，2003年接替敦马哈迪成为首相。

丹斯里邱继圃于今年1月20日去世，享年94岁，
他是时任槟州首席部长敦林苍祐医生的得力左右
手，并曾任多届槟州议员及行政议员。

此外，拉丁莫哈末阿敏则是4月13日上午在大
山脚医院病逝，享年71岁。罗尼哈山于今年5月15
日去世；生前他曾担任一届柏玛当柏浪岸区州议
员（1999年至2004年）和一届直落斗哇区州议员
（1986年至1990年）。

另一方面，议长宣布，今次的槟州立法议会共
有 75道口头提问、 769道书面提问、提呈 2项法案
及 3项动议。

美国新关税政策未影响槟人力市场
首长：部分半导体工厂房订单大增

槟州首长曹观友表示，美国新关税政策或会在短期
内，对槟州外资直接投资造成影响，许多投资者正采
取观望态度，等待中美谈判结果出炉。

他指出，目前美方为新关税政策按下90天宽限期，
许多商家也采取保守策略，等待中美双方释出更明确
指标后，才决定接下来的行动方针。

无论如何，他对槟州未来3至5年内的长期投资环
境，仍然抱持正面看法，尤其是在经过关税政策释出
初期的混乱后，投资者现今的谨慎也为槟州赢得更多
机遇。

“在美国新关税政策宣布初期，一些预测是投资
者可能把厂房移往巴西或墨西哥等地，以避开高关
税，不过，有关政策的瞬息万变，已让投资者重审时
势。”

他是在槟州议会问答环节上，回答武吉丁雅州议员
魏晓隆针对美国新关税政策时，这么指出。

针对州内半导体领域是否因新关税政策而导致订单
减少，甚至有者因此削减本地员工，首长指出，截至
如今并未收到工厂员工因此失去工作的报告。

反之，部分半导体厂房更因此订单大增，这是因为
美国部分企业赶在关税政策正式执行前，增加库存以
应对未来不确定时局的举措所致。

“根据数据，槟州人力市场并未出现不寻常的失去
工作现象，事实上，州政府通过投资槟城机构，一直
以来都与工厂紧密合作，在招聘和员工辞退及转移方
面提供协助。”

冀人民与中央同阵线应对挑战
另外，他说，中央政府如今正致力于通过外交手

段，来舒缓新关税政策对我国所带来的影响，尤其是
在开拓更多国际市场需求，减低对单一市场的依赖。

他希望国民可以和中央政府站在同一阵线，以度过
此次影响全世界的关税挑战。

多元化发展领域
除了减低单一市场依赖，首长也赞同柏淡区州议员

拿督斯里理查马力肯建议，既把目光看向更多不同领
域，如医疗器械、发展马来西亚制造品牌及清真工业
市场。

他表示，鉴于槟州的工业化历史，如今州内重度依
赖半导体领域，不过，随着美国新关税政策来临，槟
州如今正是最佳机会，重审工业转型策略。

他认为，槟如今必须朝向高价值工业领域发展，
加强州内有潜能的工业领域，并且在清真工业领域方
面，培养更多相关专才和鼓励政策，以多样化槟州工
业能力。

美占槟出口额17%
较 早 前 ， 首 长 提 及 ， 美 国 是 槟 州 主 要 贸 易 伙

伴，2023年更以760亿令吉出口，占据槟州出口
额17%；去年槟城对美国贸易顺差更达致577亿令
吉。

为此，在美国宣布新关税政策后，槟州也被列为
最可能受到重大冲击的大马城市之一，而州政府也
和中央政府立刻做出应对，通过合作及协调，增加
外资对大马的信心。

此外，槟州政府也成立“关税监督工作小组”及“
贸易适应工具包”，以应对新关税带来的冲击。

近来槟城一些半导体工厂订单增加。

第15届第3季第1次州立法议会召开
议长率众为已故议员默哀

槟州第15届第3季第1次立法议会会议上，众人向已故前任首相及已故前州议员默哀。
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电子烟课题引起热议，槟州青年及
体育、卫生委员会主席魏子森承诺，
若852法令全面执法后未有成效，州
政府将考虑禁止售卖电子烟，以保障
槟民，尤其年轻一代的健康。

“实际上，2024年公共卫生烟草与
吸烟产品管制法令（852法令）已纳
入有关管制年轻人购买电子烟机制，
目前我们正处于电子烟产品注册阶
段，并将于今年10月1日起执法。”

他强调，州政府的立场是支持禁止
特别是未成年群体使用电子烟，同时
不鼓励销售烟草制品，这与槟州保护
公共卫生的努力一致。

他在槟州议会总结陈词时坦言，这
需从长计议，谨慎处理，以确保非法
市场和走私等相关问题不会成为后续
隐患。

因此，他说，槟州将会全面审察相
关执法机制，并制定策略以期减少电
子烟的使用。

他也捎来好消息，双溪峇甲医院和
大山脚医院的发展计划近期在卫生部
土地管理和监督委员会会议中获得批
准，他本身将会继续跟进此事，确保
相关计划能尽快落实。

“槟州政府在与州卫生局合作下，
致力于提升公共医疗服务的容量与设
施建设，以确保为槟州人民提供最优
质的健康卫生服务。”

关于槟城中央医院人满为患问题，
他说，医生和人口比例为113对10
万，而理想情况下，护士与病人比例
应为1对6，但由于人手短缺，这一比
例在某些时段可能会增至1比12。

准备承办2027年东运会部分项目
他指出，槟州政府今年拨款700万

令吉，以实现推动槟州体育发展迈向
国际水平的目标。

他相信，通过与各方携手合作，槟
州体育发展得以持续提升，也向其他
州属传递强烈信号——槟州已准备好
承办国际级体育盛事，如将在2027年举
行的东运会（SEA Games）部分项目。

他也说，槟州透过槟州体育理事
会，致力于提升女性在体育领域的参
与度及女性在州级体育管理层中的人
数，推动性别包容理念。

他说，去年举行的马运会中，有些
女性体育项目如女子跳水、女子泰拳
战舞、女子拳击、女子足球，差点因
参赛州属不足而被取消。

槟青年组织理事逾半30岁以下
根据青年组织注册局（ROY）数

据，槟州青年组织中共有3083名职务
持有人年龄在30岁以下，相比年龄超
过30岁的2846人，意味着52%的职务
持有人确实属于“青年”范畴。

他认为，这不仅响应青体部推动
的“青年年龄转型计划”，更证明这些
组织是由青年主导。

他说，这是槟州政府长期努力为青
年群体提供最佳发展平台的成果，透
过如“青年发展基金”，去年批准9万
3500拨款给30个青年组织，以执行35
项计划，惠及1万1419人。

“今年已有7万7300拨款获批，惠及
41个青年组织，以落实52项计划，预
计9905人受益。”

MyKiosk
销售亭计划租金低廉
方美铼：助人民
增加收入

槟 州 地 方 政 府 委 员 会 主 席
方美铼说，MyKiosk销售亭计
划是联邦政府与槟州政府携手
通过地方政府推行的倡议，旨
在帮助微型、小型与中型企业
（PMKS）恢复竞争力，提升
人民的经济水平。

“这项计划提供价格合理的
月 租 摊 位 ， 即 槟 岛 市 政 厅 每
月租金仅需100令吉，威省市
政厅则为120令吉，远低于中
央政府设定的最高300令吉限
额。”

他 说 ， 除 了 低 廉 租 金 ， 政
府 也 豁 免 成 功 申 请 的 小 贩 前
6 个 月 的 租 金 费 用 ， 并 确 保
MyKiosk计划逐步扩展至州内
所有州选区，包括反对党议员
所服务的选区，让所有有需要
的小贩受惠。

他是在州议会总结环节如是
指出。

方 美 铼 也 强 调 ， 为 了 让 小
贩合法经营并维护公共卫生，
每 位 申 请 者 必 须 符 合 以 下 条

件：马来西亚公民，年满18岁
以 上 ； 不 得 持 有 现 有 合 法 商
业执照；不得擅自对摊位加建
任何永久结构；必须自行处理
垃圾与食物残渣；强制完成食
品 处 理 课 程 并 接 种 伤 寒 疫 苗
（antitifoid）。

“此举不仅能协助现有非法
小 贩 走 向 正 规 化 ， 也 创 造 公

平、卫生、安全的经营环境，
提升市容与民众福祉。”

多管齐下防动物引起问
题

另外，方美铼也回应多项与
动物相关的提问，包括热点地
区的鸽子问题及牛只在公共道

路
上 游 荡
所 引 发
的 交 通 安 全
隐忧。他强调，州政府采
取多管齐下措施，维护城市环
境与公众安全。

他指出，截至目前，槟岛
市政厅已在多个鸽子热点区设
置了36个禁止喂食动物的警示
牌，并定期展开执法行动。

“市厅每周进行四次鸽子捕
捉行动，同时对喂食鸽子者发
出违规通知，以控制鸽子数
量。”他强调，爱护动物不应
成为任意喂食的借口，因为这

可能带来环境污染和传染病风
险。

“即便我们热爱动物，也请
不要再执意喂鸽子，因为这不
是残忍，而是为了打造无病媒
虫害与禽类传播疾病的宜居环
境。”

方 美 铼 总 结 道 ， 动 物 虽 无
辜，但管理工作绝不可掉以轻
心。我们必须在保护生态、维
护市容与公众安全之间取得平
衡。

若管制法令执法后未有成效
魏子森：州政府将考虑禁售电子烟

槟州政府鼓励青年多参与活动，图为一批青年参观州议会时与魏子森（前
排左4）合影。

目前在槟城取得不俗反响。

市政厅每周进行四次鸽子捕捉行动。
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振兴旅游业关键引擎
黄汉伟：槟推动盛事旅游

槟州旅游及经济创意委员会主席黄
汉伟行政议员说，槟州政府积极推动“
盛事旅游”策略，视之为振兴旅游业的
关键引擎。通过举办高品质、国际级
的大型活动，将透过汇聚人流、商机
与媒体焦点，产生连锁效应，为本地
带来实质的盛事经济效益回馈与城市
曝光率。

他在州议会总结环节指出，此举亦
与州政府积极推动“盛事旅游”与“创意
经济”双轨并进的战略方向契合，翼全
方位提升槟城在国际舞台上的能见度
与城市软实力，彰显槟州作为“文化与
创意汇聚之都”的魅力与愿景。

槟州最新旅游产品
针对部分人士质疑槟城是否仍具备

新的旅游亮点，黄汉伟郑重指出：槟
城从未停下旅游发展的脚步，反之持
续推陈出新，不断丰富本地的旅游产
品，力求在传统与创新之间寻求和谐
之道，赋予旅游业源源不绝的活力。

“当前的槟城，早已拥有多项令人耳
目一新的新景点与旅游体验。槟城旅
游的发展，并非停滞不前，而是稳中
求进，日新月异。”

槟州房屋及环境行政议员拿督斯里孙达拉祖表示，槟州
政府已通过“我的珍珠家园”（Perancangan Pembangunan 
Rumah Mutiaraku）发展规划总蓝图，批准数个城市重建项
目，其中包括打枪埔组屋。

他说，槟州房屋委员会将负责有关项目，以重建州内部
分已经老旧住宅的方式，协助实现打造更宜居环境目标。

他也吁请民众支持房屋及地方政府部，即将于7月份提呈
国会的《城市重建法案》，因有关法案若得以通过，将能
简化重建计划执行程序为业主带来正面影响。

他是在槟州议会总结环节时，这么指出。
针对可负担房屋分配程序，他强调，州政府坚持以公开

及透明方式进行，并以系统性地通过“房屋成果绩效委员
会”会议遴选，确保过程的公正性。

另外，针对州内人民组屋维修课题，他指出，槟州房屋
委员会每年拨款680万令吉，进行人民组屋的各类维修工
程。

“这些拨款通过槟城80/20房屋维修基金（TPM80PP）发
放，以峇眼再也人民组屋为例，2021年至今，当局已拨出
超过348万令吉，进行各类维修。”

“槟州政府同时也关注州内售价15万令吉以下的私人公寓
维修问题，在力所能及范围内给予支援。”

认同中途滩列为保护区
针对把槟城中途滩（Middle Bank）重新列为保护区建

议，他强调，槟州政府对有关地区列为海洋保护区一事并
不反对。

他续说，有关海域拥有丰富海洋生态系统，具备成为海
洋保护区的巨大潜力，却可成为槟州实行“蓝碳交易”的首
个据点。

“将中途滩列为海洋保护区的努力，和槟州政府一直以来
对环境保护的承诺不谋而合，展现州政府永续发展时，也
兼顾环境保护立场。”

推测生活污水污染伊森海滩
针对峇东伊森海滩（Pantai Esen）污染课题，孙达拉祖

透露，当地海滩遭受污染，证实源头来自上游河流污染，
初步推测是生活污水及清洗用水所致。

他说，早前矽岛发展有限公司对当地海水进行额外分
析，显示当地硝酸盐含量偏高，而未经妥善处理的废水，
是其中诱因之一。

“州政府已通过水利灌溉局推行绿色河流计划，以改善上
游河段水质；同时，也委托环境顾问公司，提出适用于短
期及长期的解决方案。”

此外，有关当局已采取积极措施，包括人力清理受影响
的海滩、进行日常实地监控及利益相关者接洽获取反馈。

“相关单位将会继续进行严密监督，并将定期提呈报告
予槟城基建机构有限公司董事会议，和作为环境影响评估
报告监管单位的环境局。”

孙达拉祖吁支持
城市重建法案

以简化重建计划
执行程序

打枪埔组屋列为城市重建项目之一。

多姿多彩的升旗山嘉年华。

入遗庆典是乔治市年度盛事。

2025年下半年即将在槟城举办的重点盛事  

项目                           日期

1. 马来西亚国际微缩模型展及竞赛  6月14至15日
2. 槟城夜来祭  6月21日
3. 乔治市入遗庆典 7月5至7日
4. 升旗山嘉年华  7月18至20日
5. 槟城日本盆舞节  7月19日
6. After Work Fest by 988  7月26至27日
7. 槟城2030嘉年华暨威省遗产日  7月
8. 乔治市艺术节  8月2至10日
9. 乔治市文学节 11月28至30日
10. 槟城国际龙舟赛  11月28至30日
11. 槟城大桥国际马拉松赛  12月14日
12. 槟州槟岛大旗鼓游行  12月20日
13. 槟州威省大旗鼓游行  12月27日
14. 北海艺穗节 日期待定
15. 甲抛峇底艺穗节 日期待定
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槟州农业技术及粮食安全委员会主席法米再诺表示，州
政府推行渡轮牌白米计划的宗旨，是为了协助B40低收入群
体获得价格合理的米粮。

他是在州议会总结环节中，回应峇都兰樟、诗布朗再也
及柏淡州议员提出的相关问题时，如是指出。

“我们无法等到本地稻米供应充足了才帮助人民。虽然最
初设想是让本地稻米成为主要来源，但在当前本地米供应短
缺的情况下，州政府选择与私人业者合作，以确保B40群体
能够及时获得高品质、低价格的进口米。”

法米指出，与联邦政府主导的昌明促销活动计划相比，
渡轮牌白米计划在没有任何政府补贴的情况下，同样以每包
15令吉的价格出售，完全由合作业者承担生产成本。

“这项计划没有动用任何一分人民的税金。目前我们与拥
有相关经验与财务能力的Meera Sahib有限公司合作，作为
渡轮牌白米计划的唯一生产与分销商。早前几家业者因不
愿承担生产成本而退出，最终我们选择了最合适的合作伙
伴。”

他补充，截至2024年，槟州共举办124场昌明农业产品嘉
年华，每一场的渡轮牌白米计划销售反应皆非常热烈。目前
该产品尚未按州选区分销，但他欢迎所有有兴趣推动计划的
州议员联系联邦农业销售局（FAMA）安排配送。

在回应稻田土地使用及稻谷销售相关问题时，法米强
调，私人土地需缴付地税，政府土地则依据《国家土地法
典》征收临时许可证（LPS）费用。此外，约43英亩位于区
域农民组织（PPK）名下的稻田属私人拥有，农民有权自由
选择向何家米较厂出售稻谷。

“我们不能强制农民把米卖给特定厂商，只能透过沟通与
劝导。由于外州米厂愿意开出更高的价格，因此部分农民选
择将米运往外州，也造成本地市场稻米供应相对减少。”

他也透露，2025年槟州活跃稻田面积下降2.04%，从2024
年的1万2105公顷减少至1万1858.08公顷，主要是由于土地被
转换用途及售予第三方所致。

法米：渡轮牌白米不靠补贴
助B40群体获价格合理米粮

槟州政府积极推动技职教育
（TVET）与科学、技术、工程
与数学教育（STEM）改革，
迈向2030年培训6万名工程师目
标。

槟 州 第 二 副 首 长 佳 日 星 指
出，目前，槟州透过槟城技术
发展中心（PSDC）、技职学
院、本地大学等合作，为年轻
人提供多项相关课程，以确保
确保毕业生具备相关技术。

另外，他说，有关当局也和
非政府组织及私人界合作，提
升中小学生对于科学、科技、
工 程 、 数 学 及 技 职 教 育 的 认
知，为培训更多相关人才的长
期解决方案做好准备.

“至今，共有多达4160个工作
坊，3万7000名学生已经通过这
些活动受惠。”

他是在槟州议会回答光大区
州议员郑来兴提问时，这么指
出。

他 补 充 ， 槟 州 政 府 与 多 家
跨国科技企业合作，了解行业

标准和最佳实践跨国公司的全
球化有助于改善本地企业的质
量、效率和竞争力。

佳日星指出，这些国际企业
在槟州设立据点，不仅为本地
提供了更多就业机会，也让学
生有机会在学习阶段就接触到
国际先进技术与工作文化。

同时，这些企业的全球网络
和市场资源，也为槟州的电子
产业打开更广阔的出口渠道，
促进本地经济的持续增长。

他续说，通过与跨国电子与
电气企业合作，槟州能够引进
先进的生产工艺和创新技术，
加速国际与本土企业的科技转
移，并提升本地制造业的竞争
力。

“ 例 如 ， 英 特 尔 已 在 本 地 投
资建设制造设施，并开展技术
研发中心，开发最新半导体技
术 ， 还 有 3 D 封 装 和 新 一 代 A I
芯片，参与其中的本土技术人
员，也将因此获得提升相关技
能的机会。”

佳日星：强化TVET与STEM教育
槟政府携手科技巨头培育高技能人才

州政府通过多个
单位推动科技教
育，从小开始培
养学生的兴趣。

法米再诺(左2)与林秀琴(左1)、胡智胜(右2)及彭心慈一起推介渡轮牌白米。
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槟州首长曹观友及槟州领导团队为
中国江苏省人民政府省长许昆林及代
表团接风，举行午宴欢迎后者莅临槟
州，并在会上探讨双造合作可能性。

会 上 ， 首 长 也 向 与 会 者 讲 解 ， 槟
州虽然是我国土地面积第二小州属，
但却是马来西亚最早迈向工业化的城
市，至今已经超过50年历史。

“许多在槟州工业化初期就已来到槟
城设厂的跨国企业，目前仍然运作且
不断进行再投资，以扩充在槟州的工
业产能。”

他也说，槟州在工业尤其是制造业
方面占有优势，因此，在我国国内生
产总值数据方面同样名列前茅。

因 此 ， 首 长 也 冀 望 通 过 此 次 代 表
团，经过交流与了解后，能够创造更
多合作机会，以达至双赢。

他也在会上，与代表团分享近年来
中国企业在槟州投资设厂的进度，包
括于本周六在威北柏淡科技园举行动
土礼的无锡莱顿电子有限公司。

许昆林以福建话交流感亲切
另外，中国江苏省人民政府省长许

昆林也向与会者介绍江苏省，并指该
省份不仅是中国历来的鱼米之乡，更
有许多历史朝代在此建都。

因此，在众多领域如造船业、生物
医疗、集成电路、文旅及制造业等，
都名列该国国内的榜首，在联合国41

类工业类别中，该省涵盖40大类。
他希望通过此次访问，可以寻找更

多合作机会，同时，他也欢迎槟城代
表团前往拜访江苏，洽谈各领域合作
投资的可能性。

“槟城是我们拜访马来西亚的第一
站，也是规划已久的一项行程，这次
配合中国国家主席习近平访马，最终
决定落实槟城之行寻求合作契机。”

省长也笑说，他对槟城第一印象是
非常亲切，而本身为福建籍贯的他，
也在会上和槟州代表团以福建话进行
简短交谈，场面温馨欢愉。

槟州政府代表包括槟州议长拿督斯
里刘子健、槟州行政议员黄汉伟、方
美铼、魏子森、林秀琴、槟州首长政
治秘书刘敬亿及机要秘书黎汉明等。

中国江苏省人民政府代表为中国驻
槟总领事周游斌、省政府秘书长吕德
明、省发改委主任 沈剑荣、省商务厅
厅长司勇、省外办主任 孙轶、省政府
办公厅副主任朱小海、省外办副主任
金尚军、苏豪集团董事长周勇、凤凰
传媒董事长章朝阳、中江集团董事长
宋勤波及通富微电集团董事长石磊。

江苏省政府代表团访槟
首长冀双方合作达双赢

槟州政府代表团与江苏省政府代表团交流，图为双方合影留下纪念性一刻。

垄尾区州议员黄汉伟指出，水
墨画不应局限于表现中华传统意
象，它同样能描绘南洋风情，尤
其是槟城的独特景致，展现地方
文化之美。

“ 槟 城 作 为 世 界 文 化 遗 产 城
市，除了拥有丰富的历史底蕴和
多元文化，也因其蓬勃发展的创
意艺术生态而脱颖而出。我希望
未来有更多人以水墨画的形式，
呈 现 升 旗 山 丶 极 乐 寺 等 本 地 风
景。”

他出席第12届水墨画比赛2025
年《翁树欣奖》颁奖典礼时，这
样说。

亚依淡区州议员黄顺祥说，他
去年曾建议水墨画活动应走出校
园，让更多人能接触丶欣赏传统
艺术。

“没想到短短一年，这个愿景
已经实现！比赛不仅走入社会生
活空间，还选在阳光广场举办，
让不同族群有机会亲身接触和认
识中华文化艺术。”

槟 城 水 墨 画 协 会 会 长 罗 贵 龙
说 ， 今 年 比 赛 吸 引 2 2 4 位 参 赛
者，竞争格外激烈，整体水平更
胜以往。

“这是比赛首次走出校园，在
阳光广场举行，我们深感欣慰。
槟城水墨画协会将继续肩负起传

水墨画不应局限于中华传统意象
黄汉伟冀展现槟城文化之美

骆锦地（站者左6起）、黄源发、李慧霞、黄汉伟和黄顺祥一同颁赠奖状，奖杯和奖金予公开组得奖者。

承水墨艺术的使命，鼓励更多年轻
人学习，弘扬东方艺术精粹。”

筹委会主席李慧霞也致词。出席
者包括活动顾问拿督詹绍莉丶代表

财政副部长林慧英出席的黄奕豪丶
槟城水墨画协会永久名誉顾问骆锦
地，及槟城阳光中心市场部经理黄
源发等。

本届水墨画比赛公开组冠军为郑
婉萍丶亚军为杨锶蕊丶季军为彭春
玲； 高中组冠军为彭嘉盈丶亚军为
许玮轩丶季军为胡敬姚。 
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升旗山边崖别墅
展览馆
串联自然生态与
人文故事
报导冯芷芸
摄影Noor Siti Nabilah Noorazis  /升
旗山机构提供

登上升旗山，除了俯瞰槟城壮丽
全景，绝对不能错过隐藏于绿意之
上的历史秘境——边崖别墅展览馆
（Penang Hill Gallery@Edgecliff）。
这座静立在悬崖边缘、被雨林环绕
的百年别墅，早已超越传统展馆的
定义，成为串联自然生态与人文故
事的重要节点。

位 于 联 合 国 教 科 文 组 织 认 证 的
生物圈保护区内，边崖别墅本身是
一栋由槟州政府保留的二级古迹建
筑。得天独厚的地理位置使它拥有
开阔的270度景观视野，站在露台
上，槟城美景尽收眼底，犹如置身
云 端 之 上 ， 凝 视 历 史 与 当 下 的 交
汇。

5主题展厅带您穿越百年轨迹
经 过 巧 妙 修 复 与 活 化 ， 三 层 楼

的边崖别墅如今被赋予新的生命，
转型为一座富有教育与文化内涵的
展览馆，让访客穿越升旗山百年轨
迹。

全 馆 共 设 有 五 大 主 题 展 厅 ， 分
别为时光隧道（Time Tunnel）
、 生 物 多 样 性 （ B i o d i v e r s i t y ）
、 古 迹 （ H e r i t a g e ） 、 缆 车 发 展
史 （ F u n i c u l a r ） 以 及 多 元 文 化
（Cultural）。

讲解员巴尼向《珍珠快讯》记者
介绍，展馆不仅保留了丰富的历史

资料，也通过互动与图像技术，让访
客沉浸式体验升旗山从殖民时期至今
的转变，深入了解自然与人类如何共
生共存。

根据研究数据显示，升旗山区域共
记录超过2500种动植物，其中包括近
2,000种植物及500种动物物种。

他 说 ， 升 旗 山 至 今 依 然 是 重 要 的
生物避风港。其中几种引人注目的代
表物种包括眼镜食叶猴（Dusky Leaf 
Monkey / Langur）、巨黑松鼠（Black 
Giant Squirrel）、蝴蝶与双尾蓝鸟，
以及稀有的“吸血鬼螃蟹”（Penang 
Hill Vampire Crab）。

“而植物方面，最令人惊叹的莫过
于虎头兰（Tiger Orchid），一种世界
上体型最大的兰花，茎部高度可达3
米，花梗延伸达2米，重量甚至可达两
吨。”

英殖民时期建有52栋别墅
巴 尼 也 补 充 说 ， 升 旗 山 在 英 殖 民

时期建有大约52栋别墅，其中包括
建于1789年的Bel Retiro 洋楼、1803
年 的 疗 养 别 墅 （ C o n v a l e s c e n t 

B u n g a l o w ） 、 1 8 8 8 年 的 F e r n 
Hill、Strawberry Hill，以及历史悠
久的克拉克酒店 （The Crag）等，
若计入宗教场所如兴都庙、佛寺与回
教堂，总建筑数约为59栋。

“ 目 前 ， 升 旗 山 上 旅 馆 共 有 四 家
旅 馆 ， 即 B e l l e v u e 酒 店 、 山 坡 别 墅
（Hillside Retreat Penang)、Eythrope 
Penang Hill 以及Hickory on Penang 
Hill。”

呈现缆车发展史及获绿色认证
除了生态与人文，展览馆也详细呈

现升旗山缆车的发展史。从1923年投
入使用的第一代木制缆车，到1977年
起的红白色缆车，再到2011年至今的
第三代现代缆车，轨道系统已运行超
过一个世纪。

“馆内展出有旧票根、缆车驾驶员制
服、铁轨结构等文物，完整记录了升
旗山铁轨的百年演变。”

更 值 得 一 提 的 是 ， 边 崖 别 墅 展 览
馆也荣获马来西亚首个获得绿色建
筑（NREB）认证的非住宅类历史建
筑，成功结合永续环保理念与文化遗
产保护，树立绿色修复的新典范。

欢迎学生参与探索团
为了推广环境教育，升旗山自然生

态团队近期也推出了“学生生态探索
团”（Student Excursion Programme）
，让学生们能亲身走入森林，学习生
态保育与历史文化。

该计划包含导览升旗山生物圈保护
区、有趣的互动式学习活动及参观边
崖展览馆，致力于让下一代在体验中
学习、在学习中感受自然与文化的力
量。

此外，公众亦可参与“体验升旗山活
动配套”，分为：

•半日配套（3至4小时）：含缆车来
回票，活动包含文化古迹导览、The 
Habitat及边崖展览馆参观。

•全天配套（6至7小时）：除了上述
行程外，还加上在 David Brown’s 餐厅
享用午餐与英式下午茶、电动车观光
与猪笼草花园参观等。

升旗山边崖别墅展览馆 Penang 
Hill Gallery@Edgecliff
•开放时间：每日 9:30AM – 5:30PM，
最后售票时间为 4:45PM
•票价：成人 RM10 | 乐龄人士 RM5 | 
儿童 RM5

设有五大主题展厅的边崖
别墅展览馆，让访客穿越
升旗山百年轨迹。

巴尼：升旗山区域共记录超过2500种动植物。

馆内展出有旧票根、缆车驾驶员制服、铁轨结构等文物。
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报导李佳盈
摄影Muhamad Amir Irsyad Omar 

把“童年回忆”收藏起来，林记怀旧
古玩小铺就像时光的百宝箱，等待有
心人前来发掘，找回那些熟悉又遥远
的旧时光！

在熙熙攘攘的槟榔律吉宁万山，这
间小小的店铺摆满上千件老物件，如
承载童年趣味的玩具、发黄的旧报纸
和照片、老旧相机、黑胶唱片等，每
件都散发着岁月的痕迹。

这一切皆是店主林振槟20余年来倾
心搜罗与珍藏的成果，也是他追寻儿
时记忆的方式。

出生于物质匮乏的70年代，其童年
的玩具就是色彩斑斓的玻璃弹珠和陀
螺等。随着掌上游戏机等新兴玩意涌
现，儿时的娱乐方式也悄然变化，但
这并非小户人家所负担得起。

“小时候，我通常就只有看着别人
玩的份，所以我就立下决心，长大后
一定要将喜欢的东西把握住，就这样
渐渐发展成一大爱好。”

吉宁万山林记怀旧古玩
带你走进老槟城的世界

成长于如是背景下，他格外爱惜玩
具，并从最喜欢的玩具开始收藏，而
在访谈中，提起的第一件旧物便是家
喻户晓的奥特曼玩具。

林振槟在古迹区到处寻宝
由于早年屋租统治法令废除，乔治

市世遗区一带租金高涨，许多租户只
能搬离，留下了昔日生活的痕迹。当
时，他到处拾宝，从中结识许多旧物
买卖员，自此开展收购之路。

如今，他是一家中文报馆的广告营
业专员，偶尔兼职三轮车夫，闲暇之
时，就会到二手市场淘宝，至今已收
藏超过6000件旧物。

提起这些收藏品，他侃侃而谈，从
钻石牌老钟，到二战及我国独立时期
的旧报纸、配合1953年英女王伊丽莎
白二世登基时，槟城街道入口处搭建
的拱门老照片，足见其热忱。

“槟城是一个富有文化与历史韵味
的地方。每当看到这些老物件，只要

合适，我都会尽力保留下来，毕竟这
也是槟城回忆的一部分。”

孙中山玻璃装裱人像列非卖品
每件旧物都有其价值，不过，对他

而言，有一件是他不会出售的，那就
是一幅民主革命先驱孙中山先生的人
像。

“ 数 年 前 ， 一 家 百 年 老 咖 啡 店 搬
迁，邀请我去收购老物件。当时我
看到这幅以玻璃装裱的人像，感觉
比较少见，极具纪念意义。”

他解释，孙中山曾与于上世纪
初踏足槟城，宣传思想、筹措
资金、策划革命起义，并创
设槟城首家中文报，与这
座城市渊源深厚。

放眼未来，他期望与社团
或个人携手合作，将自己多年来收
藏的旧物打造成博物馆，让更多人
深入了解槟城的生活点滴。

他认为，槟城曾被开发为自由

港，随着时代变迁，已逐步成为工
业、文化及旅游重镇。

“这些历史特质都体现在我们的传
统建筑及艺术文化里，不仅是个人情
怀，更是槟城珍贵的文化遗产，所以
我希望能将之保留下来。”

目前其店铺展售各式旧物，成为本
地人和游客打卡寻宝之地，而他也
凭着多年挖宝 的 经
验， 免 费 鉴

定

旧钞古币邮票、陶瓷等。
欲 知 详 情 者 ， 可 浏 览 脸

书、Tiktok、Instagram（林记怀旧古
玩小铺），或联系016-4822777。

林 记 怀 旧 古 玩 小
铺，是林振槟20余
年来倾心搜罗与珍
藏的成果。

小小的店铺摆满上千件老物件，吸引了路过的人儿。 店铺里的收藏，已超过6000件旧物，这只是其中一部分。

革命先驱孙中山玻璃装裱
人像，被列为非卖品。

林振槟的第一件旧
物便是家喻户晓的
奥特曼玩具，以弥
补他儿时遗憾。
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ஜார்ச்டவுன் – பத்து உபான சட்டமன்ற 
உறுப்பினர் கும்ரசன, பினாங்கு மாந்கர் 
்கழ்கம் (எம்.பி.பி.பி) கி்யாஸ்க் வேடிவே 
வேணி்க தைங்்களை வேழங்்க ்வேண்டும் 
எனறு பரிநதுளரத்தார்.

சிறிய வியாபாரி்கள மறறும் அங்்காடி 
வியாபாரி்களு்டன நள்டசபற்ற சநதிப்பின 
்பாது, தங்்களுக்்்கறபுள்டய வேணி்க 
இ்டங்்களின பற்றாக்குள்ற ்காரைமா்க 
பல்்வேறு சவோல்்களை எதிர்ச்காளகின்றனர் 
எனறு விைக்்கமளித்தார்.

“அவேர்்களுக்கு நிதி உதவி மடடுமல்லாது, 
உ்கநத இ்டம் மறறும் டிஜிட்டல் விைம்பர 
ஆதரவும் ்தளவேப்படுகின்றன.

“பத்து உபானில் சபாருத்தமான 
பகுதி்களில் தற்காலி்க வியாபார தைங்்கள 
அல்லது கி்யாஸ்க்கு்கள ்பான்ற 
சட்டப்பூர்வே வேணி்க தைங்்களை வேழங்்க 
்வேண்டும் எம்.பி.பி.பி முனவேர ்வேண்டும் 
எனறு நான பரிநதுளரக்்க விரும்புகி்்றன.

இநதச சசயல் திட்டம், 
சட்டவி்ராதமா்க வியாபாரம் சசயயும் 
வேழக்கு்களைத் தவிர்க்கும் வேள்கயில், இரு 
தரப்பும் நனளம அள்டயும் ஒரு நிளலளய 
உருவோக்கும் என நம்பப்படுகி்றது,” எனறு 
15வேது பினாங்கு மாநில சட்டமன்றத்தின 

்்கடடுக்ச்காளகி்்றன,” என்றார்.
ம்லசிய அறிவியல் பல்்களலக்்கழ்கம் 

(USM) பகுதியில் இளையத் சதா்டர்பு 
்மாசமா்க இருப்பது குறித்து அவேசர 
ந்டவேடிக்ள்க எடுக்்க ்வேண்டும் என்ற 
்்காரிக்ள்களய முனளவேத்தார்.

“ஒரு ஆராயசசி பல்்களலக்்கழ்கமா்கவும், 
பினாங்கின டிஜிட்டல் சபாருைாதாரம் 
மறறும் சசயறள்க நுண்ைறிவு (AI) 
வேைர்சசிக்கு யூ.எஸ்.எம் ஒரு முக்கிய 
உநதுசக்தியா்கவும் சசயல்ப்ட ்வேண்டும். 
இநதப் பிரசசளன அதன உறபத்தித்தி்றன, 
்கறபித்தல் மறறும் மாநிலத்தின 
முன்னற்றத்ளதயும் கூ்ட பாதிக்கி்றது,” 
எனறு அவேர் கூறினார்.

இளையத் சதா்டர்பு மறறும் அதன 
்வே்கத்ளத ் மம்படுத்த, குறிப்பா்க உயர்்கல்வி 
நிறுவேனங்்களில் அதி்க தாக்்கத்ளத 
ஏறபடுத்தும் இ்டங்்களில், ம்லசிய 
சதா்டர்பு மறறும் பல்லூ்ட்க ஆளையம் 
(MCMC) மறறும் சதாளலத்சதா்டர்பு 
வோரியத்து்டன சநருக்்கமா்கப் 
பணியாறறுமாறு பினாங்கு அரசாங்்கத்ளத 
கும்ரசன ்்கடடுக்ச்காண்்டார்.

ஜார்ச்டவுன் – பினாங்கு மாநில 
முதலளமசசர் ்மதகு சாவ் ச்கான 
இ்யாவ், ந்டப்பு நிதித் ்தளவே்களைப் 
பூர்த்தி சசயவேதற்கா்க மாநில அரசு 
நிலத்ளத விறபளன சசயவேதா்க கூறிய 
சபனா்கா சட்டமன்ற உறுப்பினர், மு்கமட 
யுஸ்னி மாட பியாவின ்கருத்திறகு மறுப்பு 
சதரிவித்தார்.

நிதி, சபாருைாதார ்மம்பாடு & நிலம் 
மறறும் த்கவேல் சதா்டர்பு ஆடசிக்குழு 
உறுப்பினருமான சாவ், நில விறபளன 
மூலம் மாநில அரசு வேருவோளயப் 
சபறுதல்; ்மம்பாடள்ட ஊக்குவித்தல், 
்வேளலவோயப்பு்களை உருவோக்குதல் மறறும் 
உளளூர் பகுதிக்கு சபாருைாதார மதிப்ளப 
்மம்படுத்தல் ்பான்ற இலக்கு்களை 
ள்கயாண்டு வேருகின்றது எனறு சாவ் 
விைக்்கமளித்தார்.

“சதாழில்நுடப ரீதியா்க, மாநில 
அரசு நிலத்ளத விற்காது. அதறகுப் 
பதிலா்க மாநில அரசு நிலத்ளத ்தசிய 
நிலச சட்டம் 1965 இன விதியின கீழ் 
அனுமதிக்்கப்பட்ட ள்கய்கப்படுத்தல், 
குத்தள்க அல்லது பி்ற குத்தள்க்கள மூலம் 
்மறச்காளைப்படுகி்றது.

“என்வே, மாநில அரசு நில 
நிர்வோ்கத்தின ‘நில விறபளன’ என்ற 
சசால் பயனபடுத்தப்ப்டாது,” எனறு அவேர் 
15வேது பினாங்கு மாநில சட்டமன்றத்தின 
மூன்றாவேது தவேளையின முதல் சநதிப்புக் 
கூட்டத்தில் வேழங்கிய சதாகுப்புளரயில் 
சாவ் இவ்வோறு சதரிவித்தார்.

நில அப்பு்றப்படுத்தல் விஷயங்்களுக்கு, 
மாநில அரசு தற்பாளதய நில 
மதிப்பீடள்ட, மதிப்பீடு மறறும் சசாத்து 
்சளவே்கள துள்றயின அடிப்பள்டயில் 
எடுக்கும் எனறு ச்கான இ்யாவ் கூறினார்.

இதனிள்ட்ய, அரசு நிலம் பிரதான 
திட்டங்்கைான குறிப்பா்க வீ்டளமப்புத் 
திட்டம் உளை்டக்கியிருநதால், மாநில 
அரசு அநநிலத்ளத அப்பு்றப்படுத்துவேதில் 
முனசமாழிவு ்்காரிக்ள்க (RFP) 
அணுகுமுள்றளயப் பயனபடுத்தும், 
என்றார்.

"மாநில அரசு ந்டப்பு நில மதிப்ளப 
வி்ட கூடுதலான வேருவோளயப் சப்ற இது 
உதவும்” எனறு அவேர் ்மலும் கூறினார்.

்மலும், நிலத்ளத அப்பு்றப்படுத்தும் 
முள்ற மாநில உள்டளம்களைக் 
குள்றக்்காது அல்லது மாநில அரசின 
வேருவோளய அதி்கரிப்பதற்கா்க மடடு்ம 
அல்ல. மா்றா்க, நில ்மம்பாடடுக்்கா்கவும் 
அப்பகுதியின சமூ்க-சபாருைாதாரத்ளத 
்மம்படுத்தவும் பயனபடுத்தப்படுகி்றது 
எனறும் அவேர் விைக்்கமளித்தார்.

“நாம் நிலத்ளத ்மம்படுத்தாமல் 
இருக்கும் அணுகுமுள்றளய 
ள்கயாண்்டால், மாநில அரசுக்குப் 
பராமரிப்பு ்நாக்்கங்்களுக்்கான 
சசலவு்களைச சமாளிக்்க சுளமயா்க 
இருக்கும். ்மலும் சம்பநதப்பட்ட 
இ்டத்தின ்மம்பாடடின வேசதி்களை 
மக்்கள அனுபவிக்்க முடியாது,” எனறு 
அவேர் ்மலும் ்கருத்து சதரிவித்தார்.

்த்து உ்ான் ்சட்டமன்ற உறுப்பினர் குமமை்சன்  
சிறி� வி�ா்ாரி�ளுக�ான கிம�ாஸ்க 
தளங�மள அமமக� ்ரிந்துமைத்தார்.

்பதது உ்பான் சிறிய 
வியா்பாரி்களுககு கிமயாஸ்க 
அ்மக்க ்பரிந்து்ர

மாநிலததின் நிதித மத்வ்க்ளப் 
பூர்ததி கசய்வதற்்கா்க மட்டுமம நிலம் 
விற்்கப்்ப்டவில்்ல 

மூன்றாம் தவேளையின முதல் கூட்டத்தின 
அமர்வின ்பாது அவேர் இதளனத் 
சதரிவித்தார்.

்பாக்குவேரத்து பிரசசளன்கள குறித்து 
்கருத்து சதரிவித்த கும்ரசன, அதி்கரித்து 
வேரும் சாளல சநரிசளல நிவேர்த்தி சசயய 
ஸ்மார்ட ்பாக்குவேரத்து விைக்கு்களை 
அளமக்்க ்வேண்டும் என ்்கடடுக் 
ச்காண்்டார்.

“ஜாலான புக்கிட ்கம்பீரில் ஜாலான 
அஜீஸ் இப்ராஹிம் சசல்லும் பாளதயில் 
எதிர்்நாக்கும் சநரிசல், குறிப்பா்க 
உசச ்நரங்்களில் குடியிருப்பாைர்்கள, 
மாைவேர்்கள மறறும் சதாழிலாைர்்களுக்கு 
சபரும் தாக்்கத்ளத ஏறபடுத்துகி்றது. 
இது குறித்து அதி்காரி்கள ்கவேனம் 
சசலுத்த ்வேண்டும் எனறு நான 
்்கடடுக்ச்காளகி்்றன.

“சமிக்ளஞ விைக்கு ்நர 
இள்டசவேளிளய மதிப்பாயவு சசயதல், 
்பாக்குவேரத்து அதி்காரி்களை நியமித்தல் 
அல்லது இநதப் பகுதியில் ஸ்மார்ட 
சதாழில்நுடபத்ளதப் பயனபடுத்துதல் (smart 
traffic light) உளளிட்ட ஒரு வி்வே்கமான 
்பாக்குவேரத்து சசயல் திட்டத்ளதச 
சசயல்படுத்தப்ப்ட ்வேண்டும் எனறு நான 

ஜார்ச்டவுன் – இநத ஆண்டு ஏப்ரல் மாத 
நிலவேரப்படி, மி்கவும் எதிர்பார்க்்கப்பட்ட 
சிலிக்்கான தீவுத் திட்டத்தில் 
ஏ்றக்குள்றய 150 ஏக்்கர் அல்லது 
சமாத்த திட்டமி்டப்பட்டப் பரப்பைவில் 
6.5% மீட்கப்படடுளைதா்க மாநில 
உள்கட்டளமப்பு, ்பாக்குவேரத்து மறறும் 
இலக்்கவியல் ஆடசிக்குழு உறுப்பினர் 
ளஜரில் கீர் ்ஜாொரி சதரிவித்தார்.

இநதத் திட்டம் அதி்காரப்பூர்வேமா்க 
சசப்்டம்பர் 2023 இல் 
சதா்டங்்கப்பட்டதிலிருநது சப்றப்பட்ட 
த்கவேல் ஆகும்.

“பினாங்கின சபாருைாதார மறறும் 
டிஜிட்டல் உருமாற்றத்ளத முனசனடுத்துச 
சசல்லத் தயாரா்க இருக்கும் ஒரு 
நீண்்ட்கால வியூ்க முயறசிக்கு இது 
ஒரு நிளலயான மறறும் ஊக்்கமளிக்கும் 
சதா்டக்்கத்ளதக் குறிக்கி்றது.

“சிலிக்்கான தீவுத் திட்டம் சமாத்தம் 
2,300 ஏக்்கர் பரப்பைளவேக் ச்காண்டுளைது 
மறறும் இரண்டு ்கட்டங்்கைா்க 
சசயல்படுத்தப்படுகி்றது.

“முதல் ்கட்டம் 1,260 ஏக்்கர் நிலத்ளத 
மீடச்டடுப்பளத உளை்டக்கியது, அ்த 
்நரத்தில் இரண்்டாம் ்கட்டம் மீதமுளை 
1,040 ஏக்்கர் நிலத்ளத உளை்டக்கும்.

“முழு மீடபு சசயல்முள்றக்கும் 10 
முதல் 15 ஆண்டு்கள வேளர ஆகும் 
எனறு எதிர்பார்க்்கப்படுகி்றது,” எனறு 
அண்ளமயில் நள்டசபற்ற மாநில 
சட்டமன்றக் கூட்டத்தின ்பாது சதலுக் 
பொங் சட்டமன்ற உறுப்பினர் மு்கமது 
்காசிம் ்்கட்ட வோயசமாழி ்்களவிக்கு 
ளஜரில் இவ்வோறு பதிலளித்தார்.

்மலும், மீடபுப் பணி்களில் எநத நிலம் 
ள்கய்கப்படுத்துதலும் இ்டம்சப்றவில்ளல 
எனறும், ஏசனனில் இது முழுக்்க 
்க்ட்லார நீரில் ்மறச்காளைப்படுகி்றது 
எனறும் ளஜரில் குறிப்பிட்டார்.

“இருப்பினும், பத்து மாவுங்ள்க 
சிலிக்்கான தீவு்டன இளைக்கும் பான 
தீவு இளைப்பு 2A (PIL2A) முதலாம் 
்கட்டக் ்கடடுமானத்திறகு, சபர்மாத்தாங் 
்டமார் லாவுட பகுதியில் நிலம் 

சிலிக்கான் தீவில் 150 ஏக்கர் நிலம் மீட்பு 
நி்ைவு – ்ைரில் ள்கய்கப்படுத்துவேது அவேசியமாகும்.

“இநத ள்கய்கப்படுத்தல் 13 ்லாட 
நிலங்்கள மறறும் 17 குடியிருப்பு வீடு்கள, 
இரண்டு வேணி்க வேைா்கங்்கள, ஒரு 
சமூ்கநல ளமயம் மறறும் ஒரு வேழிபாடடுத் 
தலம் ஆகியவேறள்ற உளை்டக்கியுளைது.

“இநத சசயல்முள்ற 1960 ஆம் ஆண்டு 
நிலம் ள்கய்கப்படுத்தும் சட்டத்தினபடி 
்மறச்காளைப்பட்டது மறறும் 2024 
்ம,8 அனறு மாநில சட்டமன்றத்தில் 
அங்கீ்கரிக்்கப்பட்டது. பினனர் 2024 
ஜூளல,11அனறு சட்டப் பிரிவு 8 இன 
கீழ் அரசிதழில் சவேளியி்டப்பட்டது.

மதிப்பீடு மறறும் சசாத்துச ்சளவே 
துள்ற (JPPH) ந்டத்திய முழுளமயான 
மதிப்பீடள்ட அடுத்து, 2024 டிசம்பரில் 
மாவேட்ட நில நிர்வோகியின முள்றயான 
விசாரளைளயத் சதா்டர்நது, 
பாதிக்்கப்பட்ட அளனத்து தரப்பினருக்கும் 
நியாயமான இழப்பீடு வேழங்்கப்படடுளைது.

“சபரும்பாலான நில உரிளமயாைர்்கள 
ஒரு ்லாட நிலத்திறகு ரிம1.5 
மில்லியனுக்கும் அதி்கமான இழப்பீடு 
சபறறுளைனர் எனபளத சதரிவித்துக் 
ச்காளை விரும்புகி்்றன.

“்மலும், சமூ்கப் சபாறுப்புைர்வுக்்கான 
எங்்கள சதா்டர்சசியான உறுதிப்பாடடின 
ஒரு பகுதியா்க, மூனறு நபர்்களுக்கு 
தலா ரிம43,500 ்கருளைத் சதாள்க 
வேழங்்கப்பட்டது,” எனறு ளஜரில் ்மலும் 
கூறினார்.

சமாத்தத்தில், PIL2A நிலம் 
ள்கய்கப்படுத்துதலுக்்கா்க சசலுத்தப்பட்ட 
இழப்பீடு ரிம24,154,948.73 ஆகும், 
கூடுதலா்க ரிம130,500.00 ்கருளைத் 
சதாள்கக்்கா்க ஒதுக்்கப்படடுளைது.

“இநதத் திட்டம் பினாங்கின 
நீண்்ட்கால ்மம்பாடடு உத்தியின ஒரு 
முக்கிய பங்்களிப்ளபப் பிரதிபலிக்கி்றது, 
்மலும் இது சவேளிப்பள்டயா்கவும், 
சபாறுப்பு்டனும், பாதிக்்கப்பட்ட 
அளனத்து சமூ்கங்்களின உரிளம்கள 
மறறும் நலளன முழுளமயா்கக் ்கருத்தில் 
ச்காண்டும் ்மறச்காளைப்படுவேளத 
உறுதி சசயவேதில் நாங்்கள உறுதியா்க 
இருக்கி்்றாம்,” எனறு அவேர் ்மலும் 
கூறினார்.
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ஜார்ச்டவுன் - இநத ஆண்டு ்ம மாத 
நிலவேரப்படி, பினாங்கில் அங்கீ்கரிக்்கப்ப்டாத 
இஸ்லாம் அல்லா்தார் வேழிபாடடுத் 
தலங்்களின (ரிபி) எண்ணிக்ள்க சரிவு 
்கண்டுளைது.

மாநில சமூ்க நல ்மம்பாடு மறறும் 
இஸ்லாம் அல்லா்தார் விவே்கார ஆடசிக்குழு 
உறுப்பினர் லிம் சியூ கிம், பினாங்கு மாந்கர் 
்கழ்கம் (எம்.பி.பி.பி) மறறும்    சசபராங் பிள்ற 
மாந்கர் ்கழ்கம் (எம்.பி.எஸ்.பி) ் மறச்காண்்ட 
சதா்டர்சசியான ்கண்்காணிப்பு முயறசி்க்ை 
இநதச சரிவுக்்கான ்காரைம் எனறு 
கூறினார்.

“இநத ஆண்டு ்ம மாத நிலவேரப்படி, 
எம்.பி.பி.பி பதிவு சசயயப்பட்ட 
அங்கீ்கரிக்்கப்ப்டாத ரிபி தலங்்களின 
எண்ணிக்ள்க 115 ஆ்கக் குள்றநதுளைது, 
அ்த ் நரத்தில் எம்.பி.எஸ்.பி பகுதியில் 21 
தலங்்களைப் பதிவு சசயதுளைது.

“2023 மறறும் 2024-க்கு இள்டயில், 
எம்.பி.எஸ்.பி வேட்டாரத்திறகுள சமாத்தம் 
43 அங்கீ்கரிக்்கப்ப்டாத ரிபி தலங்்கள 
அள்டயாைம் ்காைப்பட்டன. அ்த 
்நரத்தில் எம்.பி.பி.பி-இல் 149 தலங்்களைப் 
பதிவு சசயதது.

"இநதப் பிரசசளனக்குத் தீர்வுக் 
்காண்பதில் எங்்கள தரவு புதுப்பித்தல் 

ஜார்ச்டவுன் - பினாங்கு மாநில 
அரசாங்்கம் ்க்டநத ஆண்டு டிசம்பரில் 
அறிமு்கப்படுத்திய ‘ஃசபரி’ முத்திளர 
(Cap Feri) அரிசி சபாது மக்்களிள்ட்ய 
சபரும் வேர்வேறளபப் சபறறுளைது.

மாநிலம் முழுவேதும் நள்டசபற்ற 
்வேைாண் ம்டானி விறபளன (Jualan Agro 
MADANI) ்கார்னிவேலில் இநத அரிசி, 
இரண்டு மணி ் நரத்திறகுள முழுளமயா்க 
விறறு முடிக்்கப்பட்டது.

இநத ஆண்டு மார்ச,20 ஆம் ்ததி 
நிலவேரப்படி, 80 சமடரிக் ்டன எள்டயுளை 
சமாத்தம் 16,000 அரிசி மூடள்ட்கள 
விறபளன சசயயப்படடுளைதா்க 
மாநில ்வேைாண் சதாழில்நுடபம், 
உைவுப் பாது்காப்பு மறறும் கூடடு்றவு 
்மம்பாடடு ஆடசிக்குழு உறுப்பினர் 
ஃபஹ்மி ளஜ்னால் சதரிவித்தார். இநத 
விறபளனயின மூலம் ரிம272,000 வேருவோய 
ஈட்டப்படடுளைது.

பினாங்கு மாநில சட்டமன்றக் 
கூட்டத்சதா்டரின ்பாது, இநதத் 
திட்டத்தின சசயல்தி்றன குறித்து 
சசபராங் சஜயா சட்டமன்ற உறுப்பினர் 
இஷார் ஷா ஆரிஃப் ஷா எழுப்பிய 
்்களவிக்கு பதிலளித்த பநதாய 
சஜசரஜாக் சட்டமன்ற உறுப்பினருமான 
ஃபஹ்மி, ஃசபரி முத்திளர அரிசி, மத்திய 
்வேைாண் சநளதப்படுத்தல் ஆளையம் 
(FAMA), விவேசாயி்கள அளமப்பு ஆளையம் 
(LPP) மறறும் ம்லசிய மீனவேை ் மம்பாடடு 
ஆளையம் (LKIM) ஆகியவேற்றால் ஏறபாடு 
சசயயப்படும் ்வேைாண் ம்டானி விறபளன 
நி்கழ்சசி்களில் விநி்யாகிக்்கப்படுகி்றது, 
என்றார்.

ஃசபரி முத்திளர அரிசி 5 கி்லா 
ரிம16 என்ற விளலயில் விறபளன 
சசயயப்படும். தற்பாது சநளதயில் 
கிள்டக்கும் மி்கவும் மலிவோன தரமான 
அரிசி வேள்க்களில் ஒன்றா்க உளைது.

இநத அரிசி குறிப்பா்க B40 
வேருமானக் குழுளவே குறி ளவேத்து 
வேழங்்கப்படுகி்றது. அறிமு்கமாகிய முதல் 
மூனறு மாதங்்களில் மடடு்ம, இது சுமார் 
48,000 நபர்்களுக்கு பயனளித்துளைதா்க 

ஃக்பரி முததி்ர அரிசிககு க்பாது 
மக்களி்்டமய அமமா்க வரமவற்பு

பினாங்கில் அங்கீ்கரிக்கப்்ப்டாத  இஸ்லாம் அல்லாமதார் 
வழி்பாட்டுத தலங்்களின் எணணிக்்க சரிவு

மறறும் ்கண்்காணிப்பு முயறசி்கள 
மூலம் ்நர்மள்றயான தாக்்கத்ளத 
ஏறபடுத்தியுளைன எனபளதக் 
குறிக்கி்றது," எனறு பினாங்கு சட்டமன்றக் 
கூட்டத்சதா்டரின ்பாது சபர்மாத்தாங் 
பாசிர் சட்டமன்ற உறுப்பினர் அமீர் ெம்சா 
அப்துல் ொஷிம் மு்கமது ொஷிமின 
வோயசமாழி ்்களவிக்கு பதிலளித்த லிம் 
இவ்வோறு கூறினார்.

எநதசவோரு ்கட்டளமப்ளபயும் 
்கடடுவேதறகு முனனதா்க அதி்காரப்பூர்வே 
விண்ைப்பங்்களைச சமர்ப்பிப்பதன 
முக்கியத்துவேத்ளத விைக்்க, மாநில அரசு 
ரிபி சங்்கங்்கள உ்டனான அமர்வு்களை 
அதி்கரிக்கும் எனறு லிம் ்மலும் கூறினார்.

“சதா்டக்்க அணுகுமுள்றயா்க, 
மாநில அரசு சங்்கப் பதிவோைரு்டன 
(ROS) சநருக்்கமா்கப் பணியாற்றத் 
திட்டமிடடுளைது.

"அளனத்து வேழிபாடடு தலங்்களும் 
முள்றயா்கத் த்கவேல்்களைப் பதிவு சசயய 
ஊக்குவிப்பதறகு இநத ஒத்துளழப்பு 
மி்கவும் அவேசியமானது, இது ஒவ்சவோரு 
ரிபி இன அதி்காரப்பூர்வே பதிளவேப் 
பராமரிக்்க மாநிலத்திறகு உதவும்," எனறு 
அவேர் கூறினார்.

்மலும், அளனத்து ரிபி ்கடடுமான 

அல்லது புதுப்பித்தல் திட்டங்்களும் 
மாநிலத்தின முழுளமயான ்சளவே ளமயம் 
(OSC) மூலம் திட்டமி்டல் அனுமதி மறறும் 
்கடடி்டத் திட்ட ஒப்புதளலப் சப்ற ் வேண்டும் 
என்ற சதளிவோன ச்காளள்க்களை மாநில 
அரசு அறிமு்கப்படுத்தும் எனறு அவேர் 
கூறினார்.

"இது ்பான்ற ்கடடி்டங்்களின 
வேடிவேளமப்பு, ்கடடி்டளமப்பு மறறும் 
இருப்பி்டம் சீரான ்கடடி்ட துளைச 
சட்டங்்கள (UBBL) மறறும் 
அங்கீ்கரிக்்கப்பட்ட நில பயனபாடடுத் 
திட்டங்்களுக்கு இைங்குவேளத உறுதி 
சசயயும்" எனறு லிம் விைக்்கமளித்தார்.

தற்பாது வேளர, ஆறு ரிபி 
்கட்டளமப்பு்கள, அதில் சபரும்பாலும் 
சிறிய ்்காவில்்கள மறறும் மாநில 
இருப்பு நிலத்ளத ஆக்கிரமித்துளை சிறிய 

ஆடசிககுழு உறுப்பினர் லிம் சியூ கிம் 
பினாஙகில் அஙகீ�ரிக�ப்்்டாத  இஸ்லாம் 
அல்லாமதார் வழி்ாடடுத் தலங�ளின் 
எண்ணிகம� ்ற்றி கதரிவித்தார்.

மதிப்பீடு சசயயப்படடுளைது.
“இநத நி்கழ்சசி்களில் அரிசி ஒரு 

நடசத்திரப் சபாருைா்க மாறியுளைது, 
ஒவ்சவோரு இ்டத்திறகும் சபாதுவோ்க 
குள்றநதது 500 சபாட்டலங்்கள 
ஒதுக்்கப்படுகின்றன. இளவே அளனத்தும் 
வேழக்்கமா்க இரண்டு மணி ்நரத்திறகுள 
விற்கப்படடுவிடும்,” எனறு முதலளமசசர் 
சாவ் ச்கான இ்யாவ் பிரதிநிதித்துப் 
்பசிய ஃபஹ்மி கூறினார்.

இநத முயறசி இனனும் ்சாதளன 
்கட்டத்தில் இருப்பதா்கவும், உளளூர் 
அரிசி விநி்யா்கத்தில் ஏறபட்ட 
பற்றாக்குள்றக்கு தற்காலி்க தீர்வோ்க 
இ்றக்குமதி சசயயப்பட்ட அரிசிளய 
பயனபடுத்தி வேருவேதா்கவும் அவேர் கூறினார்.

“தரமான, மலிவோன அரிசிக்கு குள்றநத 
வேருமானக் குழுமத்தில் இருநதவேர்்கள 
மத்தியில் சதளிவோன ்தளவே இருப்பளத 
வேலியுறுத்துகி்றது,” எனறு அவேர் கூறினார்.

நிதிக் ்கடடுப்பாடு்கள ்காரைமா்க 
முள்றயான சபாது திருப்தி ்கைக்ச்கடுப்பு 
எதுவும் ந்டத்தப்ப்டவில்ளல என்றாலும், 
்தளவேப்பட்டால் எதிர்்காலத்தில் இனனும் 
விரிவோன ்கண்்காணிப்பு முள்றளய 
சசயல்படுத்த மாநில அரசு உத்்தசிக்கும் 
எனறு ஃபஹ்மி ்மலும் விைக்்கமளித்தார்.

� க்டலிமா ்சட்டமன்ற உறுப்பினர் ம�ானி 
தான், ்ா�ான் ்டாலாம் ்சட்டமன்ற உறுப்பினர் 
குமைன் கிருஷைன், ஆடசிககுழு உறுப்பினர் 
ஃ்ஹ்மி மஜமனால், க�ாம்தார் ்சட்டமன்ற 
உறுப்பினர் மத லாய் கெங, மற்றும் 
க்ங�ாலான் ம�ாத்தா ்சட்டமன்ற உறுப்பினர் 
மவாங இயூ ொர்ங ‘ஃக்ரி’ முத்திமை அரிசி 
க்ாட்டலத்மதக �ாண்பிககின்றனர்.

ஜார்ச்டவுன் – பினாங்கு மாநாடு 
மறறும் ்கண்்காடசிப் பணிய்கம் (PCEB) 
இநதியா சுறறுலா சநளதளய தீவிரமா்க 
ஆராயநது வேருகி்றது. ்மலும் இநதியா 
பயணி்களிள்ட்ய சுறறுலா மறறும் 
வேணி்க நி்கழ்சசி்களுக்கு உ்கநத இ்டமா்க 
பினாங்ள்க நிளல நிறுத்த பல்்வேறு 
உத்தி்களை ள்கயாண்டு வேருகின்றது.

இதில் நிளலயான சுறறுலா 
தலமா்க உருவோக்்க ஊக்குவிப்பு, நுளழவு 
சசயல்முள்ற்களை எளிதாக்குதல் மறறும் 
இண்டி்்கா ்நரடி விமான ்சளவே, வேணி்க 
பரிமாற்றம், பயை சங்்கங்்கள மறறும் 
இநதியாவில் உளை முக்கிய சுறறுலா 
தலங்்களு்டன கூட்டாண்ளம்களை 
உருவோக்குதல் ஆகியளவே அ்டங்கும்.

பினாங்கு இநதியா சாளலப்பயைம் 
(PRTI) எனபது, பினாங்கு சுறறுலா 
சசயல்பாடு்களை இநதிய நாடடுப் பயை 
மு்கவேர்்களு்டன இளைப்பதற்கா்க, இதறகு 
முனபு இநதியாவின ஐநது ந்கரங்்களில் 
நள்டசபற்றது. ்மலும், 2024 டிசம்பரில் 
சதா்டங்கிய இண்டி்்கா ஏர்ளலனஸ் 
நிறுவேனம் சசனளன-பினாங்கு ்நரடி 
விமான ்சளவேளய அறிமு்கப்படுத்தியது. 
இது சசனளன மறறும் மதுளரயில் 
நள்டசபற்ற விைம்பர ந்டவேடிக்ள்க்கைால் 
ஆதரிக்்கப்பட்டது.

“்மலும், இண்டி்்கா விமான 
ஏர்ளலனஸ் நிறுவேனமும் பினாங்கு 
சுறறுலா ்காசைாலிளய சவேளியிட்டது; 
ஒரு பிரபலமான ம்லசிய ்களலஞளரக் 
ச்காண்்ட தமிழ்-ஆங்கில பதிப்பும் விளரவில் 
சவேளியி்டப்படும்,” எனறு பாயா சதரு்பாங் 
சட்டமன்ற உறுப்பினர் ்வோங் சொன வோய 
மாநில சட்டமன்றக் கூட்டத்தின ்பாது 

இந்தியாவில் பினாங்கு சுற்றுலா மமம்்பாடுக 
்காணகிைது – மவாங்

்கட்டளமப்பு்கள ஆகும். இது அமலாக்்க 
ந்டவேடிக்ள்கக்கு உடபடுத்தப்படடுளைன.

பா்கான ்டாலாம் சட்டமன்ற உறுப்பினர் 
குமரன கிருஷைன ்்கட்ட வோயவேழி 
்்களவிக்கு இவ்வோறு பதிலளித்தார்.

மு்கவேர் பயிறசி மறறும் சுறறுலா 
பயைங்்கள, புரிநதுைர்வு ஒப்பநதங்்கள 
(MoUs), தமிழ்நாடு விறபளன ச்காளள்க, 
ஊ்ட்கம் மறறும் சநளதப்படுத்தல் ஆதரவு 
்பான்ற பி்ற முயறசி்களையும் அவேர் 
குறிப்பிட்டார்.

்மலும் விரிவோ்கக் கூறிய ்வோங், 
சசனளன-பினாங்கு ்நரடி விமான 
்சளவே சதா்டங்்கப்பட்டதிலிருநது, 
இநதியாவிலிருநது பினாங்குக்கு வேருள்க 
தரும் சுறறுப்பயணி்களின எண்ணிக்ள்க 
்கணிசமா்க அதி்கரித்துளைது, என்றார்.

“2023 மறறும் 2024 ஆம் ஆண்டு்களில், 
பினாங்கு அளனத்துல்க விமான நிளலயம் 
(PIA) வேழியா்க வேருள்க தரும் முதல் 
10 நாடு்கள படடியலில் இநதியா 
இ்டம்சப்றவில்ளல.

“இருப்பினும், ஜனவேரி முதல் மார்ச 
2025 வேளர, இநதியா 8வேது இ்டத்திறகு 
உயர்நதுளைது.

“2024 ஆம் ஆண்டின முதல் ்காலாண்டில் 
2,417 ஆ்க இருநத சுறறுப்பயணி்களின 
எண்ணிக்ள்க 2025 ஆம் ஆண்டின 
முதல் ்காலாண்டில் 5,045 ஆ்க உயர்நது, 
108.73% அதி்கரித்துளைது.

“இது ஓர் ஊக்்கமளிக்கும் 
அறிகுறியாகும், ்மலும் இநத ஆண்டு 
முழுவேதும் திட்டமி்டப்பட்ட கூடுதல் 
மூ்லாபாய ஊக்்கத்சதாள்க்கள மறறும் 
சநளதப்படுத்தல் முனமுயறசி திட்டங்்கள 
மூலம், இநத எண்ணிக்ள்களய ்மலும் 
அதி்கரிக்்க முடியும்,” எனறு ்வோங் 
நம்பிக்ள்க சதரிவித்தார்.
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்க்தப்ம்பசும் ்ப்டங்்கள்

மாநில ்சட்டமன்ற கூட்டத்தில் ்த்திரிம��ாளர்�ள் �டுமம�ா� உமழத்து 
க்சய்தி�மள ்திவு க்சய்கின்றனர்.

பினாஙகு மமல உயிர்கம�ாளக �ாப்்�த்தின் �ண்�ாடசியும் மாநில 
்சட்டமன்ற �டடி்டத்தில் இ்டம்க்ற்றது.

 மாநில ்ச்ாநா��ர் ்டத்மதா� லாவ் 
சூ கி�ாங தமலமமயில் நம்டக்ற்ற 

மாநில ்சட்டமன்றக கூட்டத்தின் 
ம்ாது, ம�ள்வி ்தில் அமர்வில் 

ஆடசிககுழு உறுப்பினர் மவாங ொன் 
வாய் ்ஙம�ற்றார்.

மாநில 
்சட்டமன்றக 
கூட்டத்தில் 

கமாழி ்சார்ந்த 
விவாதத்தில் 

ஈடு்ட்ட பின்னர் 
இைண்்டாம் துமை 
முதலமமச்சர் ஜகதீப் 

சிங டிம�ா மற்றும் 
கதலுக ஆயிர் தாவார் 

்சட்டமன்ற உறுப்பினர் அஸ்மி 
ஆலாங ஒருவமைக�ாருவர் 

அைவமைத்துக க�ாண்்டனர்.

ஆடசிககுழு 
உறுப்பினர் 
லிம் சியூ 
கிம் தமது 
கதாகுப்புமைம� 

�ாண்பிககிறார். 

மாநில ்சட்டமன்றக 
கூட்டத்கதா்டரின் 
ம்ாது ஆடசிககுழு 
உறுப்பினர் ்டத்மதா 
� சுந்தைாஜு 
உற்்சா�த்து்டன் 
வீ்டமமப்பு மமம்்ாடு 

குறித்த �ருத்மத 
முன்மவககிறார்.
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ADUN No Tel/ No Faks
N.26 PADANG KOTA
YAB Chow Kon Yeow
chowkonyeow@penang.gov.my

(T) 04 - 226 0218
(F) 04 - 226 0218

N.37 BATU MAUNG
YB Dato’ Dr. Mohamad Abdul Hamid
mohdhamid@penang.gov.my

(T) 04 - 626 1442
(F) 04 - 626 1442

N.29 DATO’ KERAMAT
YB Jagdeep Singh Deo
jagdeepsinghdeo@penang.gov.my

(T) 04 - 226 2464
(F) 04 - 261 8715

N.15 PADANG LALANG
YB Gooi Zi Sen
gooizisen@penang.gov.my

(T) 012 - 500 1571
  

N.16 PERAI
YB Dato’ Seri Sundarajoo A/L Somu
n16.kadunperai@gmail.com

(T) 04 - 397 3600

N.19 JAWI
YB H’ng Mooi Lye
n19dunjawi@gmail.com

(T) 04 - 594 1163
(F) 04 - 594 3163

N.21 SUNGAI ACHEH
YB Rashidi Bin Zinol
n21sgachehpk@gmail.com

(T) 04 - 593 2408
(F) 

N.22 TANJONG BUNGA
YB Zairil Khir Johari
tanjongbunga@bukitbendera.org

(T) 04 - 818 3866
(F) 04 - 262 5952

N.30 SUNGAI PINANG
YB Lim Siew Khim 
limsiewkhim@penang.gov.my

(T) 04 - 657 6630
(F) 04 - 658 6630

N.34 PAYA TERUBONG
YB Wong Hon Wai
wonghonwai1973@gmail.com

(T) 04 - 826 1898
(F) 

N.36 PANTAI JEREJAK
YB Fahmi Zainol
fahmizainol@penang.gov.my

(T) 04 - 293 7545
(F) 04 - 293 7546

N.02 BERTAM
YB Datuk Seri Reezal Merican Naina 
Merican
dsrmpusatkhidmat@gmail.com

(T) 
(F) 

N.07 SUNGAI PUYU
YB Phee Syn Tze
n07sungaipuyu@gmail.com

(T) 04 - 313 7987
(H) 012 - 248 5938

N.08 BAGAN JERMAL
YB Chee Yeeh Keen
cheeyeehkeen@gmail.com

(T) 018 - 388 6317
(F)

ADUN No Tel/ No Faks
N.09 BAGAN DALAM
YB Kumaran Krishnan @ Calvin
bagandalamn09@gmail.com

(T) 04 - 313 1002 
(F)

N.13 BERAPIT
YB Heng Lee Lee
berapit@dappg.org

(T) 017 - 813 3509
(F) 04 - 540 0006

N.14 MACHANG BUBOK
YB Lee Khai Loon 
kllee78@gmail.com

(T) 013 - 399 0519
(F) 04 - 551 1442

N.17 BUKIT TENGAH
YB Gooi Hsiao-Leung
gooihsiaoleung@penang.gov.my

(T) 04 - 507 5001
(F) 04 - 507 5001

N.18 BUKIT TAMBUN
YB Goh Choon Aik (T) 04 - 502 5818 

(F) 04 - 506 2138

N.23 AIR PUTIH
YB Lim Guan Eng 
dapairputih@gmail.com

(T) 04 - 829 0614

N.24 KEBUN BUNGA
YB Lee Boon Heng
leeboonheng24@gmail.com

(T) 011 - 2773 6684

N.25 PULAU TIKUS
YB Woo Sze Zeng 
 joshuawoosz@gmail.com

(H) 016 - 417 2548 

N.27 PENGKALAN KOTA
YB Wong Yuee Harng
pengkalankota@dappg.org

(T) 04 - 299 2574
(F) 

N.28 KOMTAR
YB Teh Lai Heng
komtar@dappg.org

(T) 016 - 270 6808
(F) 04 - 227 7068

N.31 BATU LANCANG
YB Ong Ah Teong
ongahteong@penang.gov.my

(T) 04 - 280 4411
(F) 04 - 280 4422

N.32 SERI DELIMA
YB Tan Hooi Peng
n32seridelima@gmail.com

(T) 04 - 659 5611
(F) 

N.33 AIR ITAM
YB Joseph Ng Soon Siang
airitamdap@gmail.com

(T) 016 - 421 9143
(F) 04 - 829 9143

N.35 BATU UBAN
YB Kumaresan A/L Aramugam
kumar.harapan35@gmail.com

(T) 04 - 668 1062
(F) 04 - 668 1062

N.38 BAYAN LEPAS
YB Dato’ Azrul Mahathir Aziz
ambasegaria.aam@gmail.com

(T) 04 - 649 3976
(F) 04 - 649 3976

ADUN No Tel/ No Faks
N.01 PENAGA
YB Ustaz Yusni Mat Piah (T)

N.03 PINANG TUNGGAL
YB Bukhori Ghazali (T) 

N.04 PERMATANG BERANGAN
YB Mohd Sobri Salleh (T)

N.05 SUNGAI DUA
YB Muhammad Fauzi Yusoff (T)

N.06 TELOK AYER TAWAR
YB Azmi Alang (T)

N.10 SEBERANG JAYA
YB Izhar Shah Arif Shah (T)

N.11 PERMATANG PASIR
YB Amir Hamzah Abdul Hashim (T)

N.12 PENANTI
YB Zulkefli Bakar (T)

N.20 SUNGAI BAKAP
YB Abidin Ismail (T)

N.39 PULAU BETONG
YB Mohamad Shukor Zakariah (T)

N.40 TELOK BAHANG
YB Muhamad Kasim (T)

NAMA No Tel/ No Faks
PENANG CARE SOCIETY (Hotline)

(T) 04 - 291 0123 
     

DAP PENANG HQ
dappenang@dapmalaysia.org

(T) 04 - 228 8482
(F) 04 - 228 8514

PKR PENANG HQ (T) 04 - 397 0115
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Nota:
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PLANNING permission 
for all foreign workers’ 
dormitory projects will 

only be granted if all criteria 
have been fully met.

During the recent State 
Legislative Assembly sitting, 
state Local Government and 
Town & Country Planning Com-
mittee chairman Jason H’ng 
Mooi Lye (PH–Jawi) said the 
conditions included the Social 
Impact Assessment (SIA).

He defended the state gov-
ernment’s decision to pro-
ceed with approved projects, 
emphasising these develop-
ments are expected to bring 
more benefits than harm, es-
pecially in light of the current 
scattered and unregulated 
living conditions of foreign 
workers in residential areas 
across the state.

“This situation often leads 
to social problems and pub-
lic nuisance. In contrast, the 
development of Centralised 
Labour Quarters (CLQ) will 
assist the authorities in bet-

ter managing foreign workers 
in the state,” he said in his 
winding-up speech.

H’ng’s explanation came 
in response to an objection 
raised by Mohamad Shukor 
Zakaria (PN–Pulau Betong) 
concerning a proposed proj-
ect to house some 32,000 
foreign workers in his con-
stituency.

However, H’ng (pix) rebut-
ted the claim and advised 
Mohamad Shukor to do his 

“homework”, pointing 
out the project had al-
ready been terminated 
by the developer in 
May last year, a deci-
sion announced in a 
previous State Assem-
bly session.

In a spontaneous 
interjection, Chief 
Minister Chow Kon Ye o w 
echoed H’ng’s statement, 
clarifying that Mohamad Shu-
kor had confused two differ-
ent applications.

“Initially, there were two 
applications – one for a dor-
mitory project to accommo-
date 32,000 workers which 
was later withdrawn, and 
another for 7,000 workers, 
which was approved,” Chow 
explained.

According to H’ng, Penang 
has seven workers’ dormi-
tory projects under construc-
tion, while another nine have 
already received planning ap-
proval.

On Penang island, 279 

buildings have been 
permitted to operate 
as Temporary Labour 
Quarters (TLQ), most 
of which are located 
within residential ar-
eas. Only three are 

commercial build-
ings and one is a 

factory.
In Seberang Perai, 714 

buildings have TLQ permits. 
These include 571 commer-
cial units, along with seven 
hotels, 78 factories and 58 
residential buildings.

H’ng also disclosed that 
Penang currently has a total 
of 155,225 registered foreign 
workers — 63,678 on the is-
land and 91,547 on the main-
land. Of these, 117,534 are 
men and 37,691 are women.

Bangladesh tops the list 
with 54,390 foreign workers.

Responding to queries re-
garding the MyKiosk hawker 
stall initiative, H’ng said the 
programme is a joint effort be-
tween the federal and Penang 

governments, implemented 
through the local authorities. 

“This initiative offers stalls 
at affordable rental rates - 
just RM100 per month under 
MBPP and RM120 under the 
Seberang Perai City Council 
(MBSP) - which is well below 
the federal government’s rent-
al cap of RM300,” he said.

Breakdown of foreign 
workers by nationality
1. Bangladesh – 54,390
2.  Nepal –  35,126
3.  Indonesia –  29,793
4.  Myanmar –  24,370
5. India –  5,011
6.  Philippines –  2,152
7.  Pakistan –  1,642
8. Vietnam –  1,455
9.   Thailand –  862
10.  Sri Lanka –  229
11. Cambodia –  156
12. China -  22
13.  Laos –  16
14. Uzbekistan –  1

Total:                     155,225

CLQ plans under tight scrutiny
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THE state government is 
reconsidering the pro-
posed design for the Pen-

ang Third Link.
“We may potentially replace 

the initially planned undersea 
tunnel with a bridge crossing 
the Penang Strait,” state Infra-
structure, Transport, and Digital 
Committee chairman Zairil Khir 
Johari said.

Responding to a query by 
Lee Khai Loon (PH-Machang 
Bubuk) during the recent State 
Legislative Assembly sitting, 
Zairil (PH-Tanjong Bunga) in his 
winding-up speech, explained 
the shift in direction was part of 
a broader effort to ensure the 
feasibility, sustainability and 
long-term benefits of the infra-
structure project.

“We are currently evaluating 
a proposal to revise the original 
design of the Penang Third Link.

“Instead of the previously 
proposed undersea tunnel, we 
are now studying the viability 
of constructing a bridge to con-
nect the island and the main-
land,” he said.

Zairil (pix) added the state 
government has not made a fi-
nal decision and that thorough 
studies are still underway.

“The implementation study 
is in progress.

“Only once the study is com-
pleted will we proceed with final-
ising a new design.

“This is a critical infrastruc-
ture project, and we want to 
make sure every angle is thor-
oughly considered, from engi-
neering feasibility and environ-
mental impact to cost-effective-
ness,” he added.

He also noted that a Traffic 
Impact Assessment (TIA) will 
be conducted after the concep-
tual design is finalised, ensur-
ing that the project integrates 
smoothly with the region’s long-

term urban planning 
and transportation 
needs.

“We are taking a 
careful, evidence-
based approach to 
this.

“The TIA is es-
sential to under-
stand the project’s 
effect on traffic patterns and 
congestion, especially given 
the increasing demand for effi-
cient interconnectivity between 
Seberang Perai and the island,” 
Zairil said.

The Penang Third Link has 
been a subject of public inter-
est and debate for years, with 
concerns ranging from cost and 
construction timeline to envi-

ronmental impact and 
urban development.

While the original 
plan involved a 7.2km 
undersea tunnel, the 
first of its kind in Malay-
sia, mounting logistical 

and financial chal-
lenges have led the 

state to reassess its 
options.

Zairil reassured the public that 
transparency and public interest 
remain at the heart of the state’s 
decision-making process.

 “We are committed to de-
livering infrastructure that not 
only meets the state’s devel-
opment goals but also serves 
the people efficiently. Whatever 
decision we make, it will be 

backed by solid data, public 
consultation, and long-term val-
ue,” he said.

Separately, Zairil said Rapid-
Penang plans to expand its 
Rapid On-Demand (ROD) ser-
vice to seven more zones in 
phases.

These zones include Bayan 
Baru, Bukit Mertajam, AEON 
Permatang Tinggi, Batu Kawan, 
Bertam, Balik Pulau, and USM 
Transkrian, using an additional 
19 vans.

Wong Yuee Harng (PH-Peng-
kalan Kota) proposed that the 
ROD waiting time be reduced to 
between five and eight minutes.

Wong also suggested that 
the number of vans in existing 
ROD zones be increased.

Penang mulls bridge option

IN keeping with current devel-
opments, the state govern-
ment is taking proactive steps 
to digitalise its sports sector.

State Youth, Sports and 
Health Committee chairman 
Daniel Gooi Zi Sen explained 
that the digitalisation push goes 
beyond just promoting sports on 
social media platforms.

"It includes 
the adoption of 
technology in 
organisational 
management, live 
broadcasting of 
sporting events, 
and the use of 
modern tools to 
evaluate athlete 
performance."

“These mea-
sures aim to en-
sure that sports 
organisations in Penang are 
managed efficiently and trans-
parently with broad stakeholder 
involvement,” Gooi (PH-Padang 
Lalang) said in his winding-up 
speech at the recent State Leg-

islative Assembly sitting.
Gooi (pix) added effective gov-

ernance and transparent man-
agement would help curb abuse 
of power and corruption in the 
sports industry, thereby increas-
ing confidence among potential 
stakeholders and encouraging 
continued investment in Pen-
ang’s sports sector.

“Fur thermore, 
the Penang govern-
ment maintains a 
strict zero-tolerance 
policy towards any 
form of disruption 
in the development 
of sports within the 
state.

“In line with the 
Safe Sports Code 
r e c o m m e n d e d 
by the Youth and 
Sports Ministry  and 

the Olympic Agenda 2025, I urge 
all involved, directly or indirectly, 
to foster a safe sporting environ-
ment free from abuse, harass-
ment and violence,” he said.

Penang, he emphasised, 

places strong importance on cre-
ating a sporting ecosystem that 
is safe and nurturing, particularly 
in the educational, athletic and 
social domains.

“This commitment helps en-
sure the sustainability and integ-
rity of the sports sector, while 
promoting a healthy image to the 
public,” he added.

Touching on grassroots foot-
ball, Gooi highlighted Penang 
FC’s collaborations with talent 
development institutions, includ-
ing the Akademi Wira Muda (for 
under-10 players), Sekolah Su-
kan Mutiara Impian (for under-17 
athletes) and relevant District 
Training Centres (PLDs).

“These partnerships reflect 
Penang FC’s long-term commit-

ment to comprehensive grass-
roots development,” he added.

Shifting to public health, Gooi 
addressed the issue of vape and 
electronic cigarettes, reaffirming 
the Penang government’s firm 
stance on the matter.

“We support the ban on the 
use of e-cigarettes or vape prod-
ucts, particularly among mi-
nors,” he said, adding the state 
does not encourage the sale of 
smoking-related products, align-
ing with its goal to safeguard 
public health.

“The state government is cur-
rently reviewing enforcement 
mechanisms and designing 
strategies to reduce vape usage 
across Penang.

“This issue must be ap-

proached strategically to prevent 
the emergence of illicit markets 
and smuggling activities,” Gooi 
warned.

The regulation of vape and 
electronic cigarette supply falls 
under the Control of Smoking 
Products for Public Health Act 
2024 (Act 852) which is cur-
rently in the product registration 
phase. Enforcement is set to be-
gin on Oct 1.

Gooi also assured that if 
the enforcement of Act 852 
does not yield positive re-
sults, the state government 
is prepared to consider a full 
ban on the sale of electronic 
cigarettes or vape products 
to safeguard the health of 
Penangites.

Going digital in sports

Chief Minister Chow Kon Yeow leading his team, comprising Deputy Chief Minister I Datuk Dr 
Mohamad Abdul Hamid (right), Deputy Chief Minister II Jagdeep Singh Deo (left), and exco members 
Lim Siew Khim (second row, left), Jason H'ng Mooi Lye (second row, second from left), Daniel Gooi 
(second row, right), Datuk Seri Sundarajoo Somu (third row, right) as well as State Secretary Datuk 
Zulkifli Long (second row, second from right), to the State Legislative Assembly sitting.
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(From left) Pakatan Harapan's 
Connie Tan Hooi Peng (Seri 
Delima), Kumaran Krishnan 
(Bagan Dalam), Fahmi Zainol 
(Pantai Jerejak), Teh Lai Heng 
(Komtar) and Wong Yuee Harng 
(Pengkalan Kota) showing bags 
of the popular Cap Feri rice, which 
are frequently sold out within 
two hours at Agro MADANI sales 
carnivals.

State Financial Officer Datuk Zabidah Safar (left) and State Legal 
Adviser Wan Nor Sakina Saad enjoying a break during the Assembly.

Deputy Chief Minister II Jagdeep Singh Deo (left-Datok 
Keramat) and Perikatan Nasional's Azmi Alang (right-Telok 
Ayer Tawar) hugging each other after being involved in a 
language dispute at the State Legislative Assembly sitting.   

Izhar Shah Arif Shah (PN–Seberang Jaya, 
standing right) engaging in a heated debate 
over Cap Feri rice after being dissatisfied with 
an answer given by state Agrotechnology, 
Food Security and Cooperative Development 
Committee chairman Fahmi Zainol (PH-Pantai 
Jerejak).

Gooi Hsiao Leung (PH-Bukit Tengah) delivering a point with 
enthusiasm during the State Legislative Assembly sitting.

Exco member Wong Hon Wai taking part in the Q&A session during the State Legislative Assembly sitting, 
which is presided over by State Speaker Datuk Seri Law Choo Kiang.

Journalists hard at work covering the proceedings.
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Disiar oleh Kerajaan Negeri Pulau Pinang

报导翁懿娴
摄影Siti Nuratikah Rahmat

在浮罗新路头的马来甘榜里，近来
设立了银峰养殖场，短短三个月里已
成功生产了首批天然银峰蜜。

浮罗新路头睦邻计划主席陈伟俊告
诉《珍珠快讯》，有关养殖场是在新
路头睦邻计划在“进步睦邻计划”（RT 
Progresif）下所进行的，并由其睦邻
计划副主席贾尔法与太太罗加雅全权
负责打理。

“上述养殖场已试行了逾3个月，取
得令人鼓舞的成绩，而我们计划在进
入第二阶段时，再增设蜂巢。”

由于属于初步阶段，因此在宣传和
市场营销方面仍然在准备当中，目前
仅以口碑相传的形式来经营。

“而近期内会逐步在社交媒体或各
管道进行宣传，同时包装设计等准备
工作，亦正积极进行中。”

陈伟俊指出，在这项目中他扮演者
监督和提供援助的角色，他相当鼓励
睦邻计划的成员们，能够积极推动这
类有助于生态发展的项目。

他也提及，未来也不排除将这银峰
养殖场，打造为生态旅游的热点。

银峰超自律定点出外觅花粉
负责打理银峰养殖场的贾尔法

及罗加雅笑言，银峰都是超自律的
昆虫，反倒不让他们操心，银峰每天
早上在特定的时段出外寻觅花蜜，中
午时段会回到自己的蜂巢休息，傍晚
再出外觅花蜜，采集完花蜜后，傍晚
逾6时再回到自己的蜂巢，且从不霸
占其他的蜂巢。

“而我们要做的是，确保周边的环
境干净卫生，这是养蜂的最基本条
件。一旦周边环境肮脏及欠佳，银峰
就会离开。”

“这包括气候方面也不可以过于炎
热，必需气候凉爽。也因为如此，在
寻找合适地点养殖时，最终选择了家
外山高凉爽的范围。”

蜂蜜色泽味道取决花粉源头
有趣的是，天然银峰蜜的味道和色

泽，是根据季节性，及取决于银峰所
摄取花粉的源头。

罗加雅指出，银峰多数摄取的花蜜
是周边的山竹花或榴莲花，若它摄取
的是山竹花蜜，那么蜂蜜的色泽会偏
向紫色；若是取自于榴莲花，则色泽 

呈黄色。
除了蜂蜜，从银蜂巢取出的蜂花

粉（Pollen）也可食用，且营养价值
高，但夫妇俩并没有打算将至生产为
产品，因为这是银峰的食物。

上午是最佳取蜜时段
贾尔法指出，上午8时30分开始至

11时30分，是最佳的取蜜时间，因为
这时段的银峰大多数已出外觅花粉，
即便是留在窝内的银峰，其攻击力也
是最弱的时段。

他表示，其实银峰是蜜蜂种类中属
最温驯的，不会攻击叮蜇人，但也勿
去干扰银峰，因此上午的这时段就是
他全副武装，拿着取蜜工具进入养蜂
场工作的时刻。

据 资 料 显 示 ， 银 蜂 是 一 种 体 积
细 小 的 蜂 种 ， 其 学 名 为 T r i g o n a 
Carbonaria，基于其尾端并无毒蛰，
因此也俗称“无蛰蜂”或“无针蜂”，而
马来友族则称之为 Lebah Kelulut。

银蜂主要散布在热带国家，在全世
界有约800种类，而单单在马来西亚
就有33个品种之多。

银峰蜜甜中带酸是天然酵素
据悉， 银蜂生产的自然蜂蜜含大量

的酵素，所以味道会甜中带酸，被视
为最好的天然酵素。

罗加雅指出，由于本身在养殖银
峰之前，机缘下了解到银峰蜜的功效
良多，而本身因为食用银峰蜜后，其
健康获得改善，继而有养殖银峰的念
头。

两个蜂巢平均可取1.5 升蜂蜜
对于目前的生产量，贾尔法夫妇

指出，目前若以每45天取蜜一次来计
算，两个蜂巢平均最多可取1.5 升蜂
蜜。

他们计划接下来再增设蜂巢，以增
加生产量。据贾尔法指出，早前他们
购买的蜂巢为一个650令吉，如今价
格已经上涨至800多至1000令吉左右。

而目前的包装，则分为3个瓶装，
即20毫升（10令吉）、140毫升（50令
吉）及200毫升（70令吉）。

欲知更多详情或购买者，可联系贾
尔法 （Jaafar）017- 521 2441 或陈伟
俊（Edward）017-423 1188。

浮罗新路头睦邻计划
养殖银峰

成功生产蜂蜜推动
生态发展

银峰蜂巢内部一览，以树枝戳破
的部分，内里就是天然蜂蜜。

目前的初步包
装 如 图 中 所
示，他们计划
接下来增加蜂
巢，以增加生
产量。

从取蜜到包装，都是由贾尔法和太太一手包办。

陈伟俊鼓励睦邻计划成员，积极推动
生态发展项目。




